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افزایش کارمزد 
تراکنش های بانکی بر 

اساس مصوبه بانک مرکزی

کاهش قیمت مسکن در 
برخی شهرها تا ۳۰ درصد

تجارت ایران و اتحادیه اروپا 
به ۱.۵ میلیارد یورو رسید
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سرمقاله

شرایط رونق 
تولید مسکن 

یکی از مهم ترین اقدامات 
در حوزه بازار مسکن که باید 
دولت آن را در دســتور کار 
خود قرار دهد تا از طریق آن 
شاهد کاهش هزینه ها باشیم، شکستن انحصار 
زمین و عرضه اراضی به مردم است. با توجه به آنکه 
اراضی لازم در اطراف تمامی شهرها وجود دارد باید 
این انحصار در حوزه زمین شکسته شود تا ما شاهد 
توسعه افقی شهرها در کشور باشیم. در کنار هدایت 
اعتبارات بانکی به سمت مسکن، تامین زمین نیز 
از مسائل مهم در حوزه ساخت مسکن به شمار می 

رود. از سوی دیگر...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن
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رئیس سازمان پژوهش های علمی و صنعت خبر داد:

تأسیس پارک 
بین المللی علم و فناوری 

با محوریت ایران

 بانک ها با  خالی نگه داشتن خانه هایشان به نابسامانی ها دامن زده اند 

هدایت تسهیلات به سمت ساخت مسکن
صفحه3

صفحه2

تأمین  برق  صنایع  افزایش  یافت
مدیریت   مطلوب   مصرف   برق

طی بازدید سرپرست مرکز تحقیقات و آموزش عالی 
عتبه حسینی کشور عراق از سازمان پژوهش های 
علمی و صنعتی ایران، قرار شد از تجارب این سازمان 
برای راه اندازی مرکزی مشابه در عراق استفاده شود. 
به گزارش ســازمان پژوهش های علمی و صنعتی 
ایران )آیروست(، نمایندگان آستان قدس حسینی 
علیه السلام )عتبه حسینی( از دستاوردهای سازمان 
بازدید کردند. یوسف خلف یوسف سرپرست علمی 
مرکز تحقیقات علمی و نشر السبط عراق وابسته به 
عتبه حسینی )علیه السلام( به همراه احمد موسی 
مدیر، کرار علی حسین مسئول اداری و علی الساعدی 
مســئول روابط عمومی مرکز به منظور مذاکره و 
بازدید از توانمندی ها و دستاوردهای علمی و فناورانه 
سازمان و همچنین انتقال تجارب در راه اندازی پارک 
علم و فناوری بین المللی جمهوری اسلامی ایران، از 
سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران بازدید 
کردند. در ابتدای این دیدار دکتر حســن زمانیان 
معاون وزیر و رئیس سازمان پژوهش های علمی و 
صنعتی ایران ضمن اشاره به نماد حاکمیتی سازمان 
در زمینه تحقیق و توســعه بیان داشت: با توجه به 
هدف و رسالتی که به عهده سازمان است در شورای 
حکیمان سازمان آینده پژوهشی دنیا تا سال دو هزار 
و پنجاه پیش بینی و نیازهای پژوهشی را در بیست 
و چهار پروژه کلان و ملی استخراج نموده تا بتوانیم 
به هدف خود که رفع نیازهای کلان کشــور است 
رسیده و به تحقیقات اساسی مورد نیاز جامعه دست 
یابیم. دکتر حسن زمانیان افزود: سازمان، تجهیزات 
مورد نیاز انتقال فناوری به صنعت را با ســاخت و 
 تجهیز پایلوت پلنت های مختلفی در این زمینه به 

اجرا گذاشته و همچنین...

اجتماعی

مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر 
تهــران از آغاز عملیات اجرایی ۱۲ جایگاه ســوخت 
کوچک مقیاس در تهران خبر داد. ســعید بیگی در 
آیین آغاز عملیات اجرایی ساخت جایگاه های سوخت 
کوچک مقیاس در محل شهرک والفجر تهران گفت: 
این جایگاه با سه پمپ و شش نازل عملیات اجرایی 
آن آغاز شد و پیش بینی می کنیم ظرف مدت سه تا 
چهار ماه به بهره برداری برسد.وی اضافه کرد: در فاز 
نخست ۱۲ جایگاه که امروز به صورت همزمان عملیات 
اجرایی آن آغاز می شود در تهران ساخته خواهد شد 
و حدود پنج جایــگاه نیز ایرادات جزئی داشــت که 
 پس از انجام اصلاحاتی ایــن جایگاه ها نیز عملیات

 اجرایی شان آغاز خواهد شد.
مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر 
تهران در خصوص نحوه مالکیــت پمپ های بنزین 
کوچک  مقیاس اظهار کرد: تمامی این جایگاه ها، زمین 
متعلق به شهرداری است و سرمایه گذار ساخت آن را 
انجام می دهد و پس از ساخت ۹ تا ۱۱ سال بهره برداری 
را انجام می دهند و پس از آن مالکیت پمپ بنزین در 

اختیار شهرداری تهران قرار می گیرد.
به گفته مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل 
شــهرداری تهران، در حال حاضر دو شــرکت برای 
ساخت ۲۰ جایگاه سوخت کوچک مقیاس برنده مزایده 
شده اند و امیدواریم پنج جایگاه دیگر در هفته آینده 
برای ساخت، مجوزهای لازم را اخذ و عملیات اجرایی 
را آغاز کند. وی تاکید کرد: این ۲۰ جایگاه از میان ۹۰ 
زمین معرفی شده با توجه به داشتن استانداردهای 
لازم و شرایط مورد نیاز انتخاب شــدند و ۵۰ زمین 

دیگر نیز برای بررسی به وزارت نفت معرفی شده است. 
مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر 
تهران با تاکید بر این که ظرف دو سال آینده باید ۱۱۰ 
جایگاه سوخت کوچک مقیاس براساس تکلیفی که 
مصوبه شورای شهر تهران تعیین کرده ساخته شود، 
اضافه کرد: برای شــهرک های موجــود در تهران به 
شهرداران مناطق اعلام کرده ایم که زمین های مناسب 
را معرفی کنند تا در سال آینده نیز ۶۰ جایگاه کوچک 
مقیاس از ۱۱۰ جایگاه تکلیفی ساخته شود. هزینه هر 
یک از این جایگاه ها وابسته به متراژ زمین و کارشناس 
رسمی دادگستری چیزی معادل چهار تا شش میلیارد 

تومان برآورد می شود.
وی ادامه داد: در حال حاضر هر نازل بنزین در تهران 
متوســط ۹۰۰۰ لیتر فروش بنزین دارد در حالی که 
این میزان در اصفهان ۵۰۰۰ لیتر در روز است و این 
اختلاف یعنی شهروندان تهرانی بیشتر در صف انتظار 
برای سوخت گیری قرار می گیرند. احداث جایگاه های 
ســوخت کوچک مقیاس براســاس مطالعات برای 
نیازهای هر منطقه بوده، به شکلی که مثلا منطقه ۱۲ 
به مقدار مورد نیاز جایگاه سوخت دارد و بیشتر مناطقی 
که جایگاه های سوخت کمتری دارند در اولویت قرار 
گرفته اند البته زمین های شناســایی شــده نیز باید 
استانداردهای ۱۶ گانه را به عنوان اولویت دوم حتما 
داشته باشند. بیگی ادامه داد: امروز به صورت همزمان 
عملیات اجرایی ساخت جایگاه های سوخت کوچک 
مقیاس در مناطق  ۲ ،۳ ،۴ ،۵ ، ۸، ۹، ۱۱ ،۱۵ ،۱۶ ، ۱۸ 
، ۲۰ و ۲۱ آغاز می شود و ظرف حضور چهار ماه آینده 

این جایگاه ها به بهره برداری می رسد.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: در مورد شهدای 
هفتم تیر، کارها شروع شده و در سال ۱۴۰۰ فیلمی 
درباره شهید بهشتی به نام »ضد« در جشنواره فجر 
داشــتیم اما جای خالی آثار سینمایی در خصوص 

شهدای ترور بسیار احساس می شود. 
محمدمهدی اسماعیلی در خصوص دستور کار وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در ساخت آثار و فیلم هایی 
در زمینه شهدای ترور بویژه حوزه فرهنگ، رسانه و 
هنر اظهار داشت: در سال های اخیر در مجموعه های 
تلویزیونی به صورت یک حاشیه به این مسایل وارد 
شده اند و جای کار بسیار دارد و حق مطلب آنگونه که 

باید ادا نشده است. وی با اشاره به نقش حوزه فرهنگ و 
هنر در این چارچوب افزود: فکر می کنم حوزه فرهنگ 
و هنر نقش مهمی در این راســتا دارد و انشاءالله در 
برنامه ریزی های وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، 

دستور کار ما تجلیل از مفاخر انقلاب اسلامی است.
اسماعیلی ابراز امیدواری کرد: درباره شهدای بزرگی 
که تقدیم شــدند چه در دفاع مقدس و چه در میان 
مسوولان انقلاب اسلامی، بویژه شهید بهشتی این 
فرصت را داشته باشیم تا کار درخوری برای این شهید 
مظلوم)آیت الله بهشتی( آماده کنیم و دوستان بتوانند 

حق مطلب را تا حدی ادا کنند.

فیلم کوتاه »جهــان غیرموازی« به نویســندگی و 
کارگردانی محمد یراقی آماده نمایش شد. به تازگی 
فیلم کوتاه »جهــان غیرموازی« به نویســندگی و 
کارگردانی محمد یراقی آماده پخش شده است. این 
فیلم با همکاری بیش از ۳۰ بازیگر در ایفای نقش های 
مختلف، راوی چند روز از زندگی یک دختر شش ساله 
در ایران است و شرایط سخت زندگی کودکان کار را 

به تصویر می کشد.
»جهان غیرموازی« پس از هفت روز فیلمبرداری در 
مناطق مختلف تهران و پس از پایان مراحل فنی، این 
روزها در حال امضای قرارداد پخش بین المللی است.

محمد یراقی نویسنده و کارگردان این فیلم می گوید: 
جهان غیرموازی چالش تلخــی برای من بود، چون 
اغلب اتفاقاتی که در زندگی این کودکان رخ می دهد، 
به هیچ شکلی قابل نمایش نیستند و نواحی تاریک 
زندگی شان به گونه ای ناگوار است که برای بسیاری 

از مردم غیرقابل باور به نظر می رسد. ما در این فیلم، 
تلاش کردیم تــا تنها بخش اندکی از مشــکلات و 
تلخی های زندگی کودکان کار را بیان کنیم و صدای 
آن ها در جامعی باشیم که صدایشان به جایی نمی رسد 
و امیدواریم که در آینده نه چندان دور دیگر شــاهد 

حضور هیچ کودک کاری در هیچ کشوری نباشیم.
پارسا مجد مدیر فیلمبرداری »جهان غیرموازی« است 
و لیلی نوروزی تدوین فیلم را برعهده داشته است. در 
خلاصه داستان این فیلم آمده است: »اتفاقاتی که در 
عصر حاضر در حال رخ دادن هستند متعلق به جهان 
موازی یا غیرواقعی نیستند و همه ما در وقوع آن ها 
مقصر یا تاثیرگذاریم.« آیناز فکــور، عباس ایمانی، 
داوود محمدآبادی، پیام حق نژاد، مهدی هاشــمی، 
غزل کوچک بیگ، محمد سوری، شادی گل محمدی، 
 فرخنــده فرمانــی زاد و… تعــدادی از بازیگران 

»جهان غیرموازی« هستند.

موسسه سینما شهر از موسسات وابسته به سازمان 
سینمایی کشــور، با انتشــارگزارش آماری فروش 
سینماها در فصل بهار، اسامی ۴۰ سینمای پرفروش 
کشور را اعلام کرد. به گزارش اداره کل روابط عمومی 
سازمان سینمایی، براســاس جدول آمار فروش سه 
ماهه اول ســال جاری فروش کل سینماهای کشور 
بیش از ۳۰۰ میلیارد تومان رســیده که از این رقم 
بیش از ۲۰۴ میلیارد تومان متعلق به ۴۰ سینمای 

پرفروش بوده است.
همچنین، بنابر اعلام موسســه سینماشهر، فروش 
کل سینماهای کشور در خرداد ماه سالجاری بیش از 
۸۸ میلیارد تومان بوده که سهم فروش ۴۰ سینمای 

پرفروش کشور بیش از ۵۷ میلیارد تومان است.
بر اســاس احصاء میزان فروش و انتشــار جدول و 
نمودار آماری سالن های سینما که از سوی موسسه 
سینماشهر اعلام شده، سینماهای دارای رتبه بالای 
فروش به این ترتیب است: پردیس کوروش)تهران(، 
پردیس ایــران مال)تهــران(، پردیس هنر شــهر 

آفتاب) شــیراز(،پردیس آزادی) تهــران(، پردیس 
ساحل )اصفهان(، پردیس هویزه) مشهد(، پردیس 
ملت)تهران(، پردیس سیتی سنتر) اصفهان(، پردیس 
هدیش مال) تهران(، پردیس مگامال) تهران(، پرشین 
مهرشهر) کرج(، پردیس اکو مال) کرج(، پردیس ویلاژ 
توریست) مشهد(، پردیس اطلس)مشهد(، پردیس 
چهارسو) تهران(، ســاویز) کرج(، پردیس لوتوس 
مال) تهران(، پردیــس چهارباغ) اصفهان(، پردیس 
شیراز مال) شیراز(، سپهر)ساری(، پردیس گلستان) 
فارس(، پردیس نارسیس )تهران(، آفریقا )مشهد(، 
پردیس پارک بازار) مشهد(، فرهنگ )تهران(، پردیس 
راگا) تهران(، بهمن )تهران(، شکوفه) تهران(، پردیس 
زندگی) تهران(، سپیدرود) گیلان(، پردیس شمیران 
)تهران(، پردیس گالریا )تهران(، سپاهان) اصفهان(، 
فجر اسلامشــهر)تهران(، ماندانا )تهران(، پردیس 
مهرشــاهد) تهران(، پردیس ارگ )تهران(، پردیس 
بهمن) کردســتان(، تک صفائیه)یــزد(، پردیس 

تماشا)تهران(.

عضو حقوقدان شورای نگهبان گفت: جامعه جهانی 
برای تحکیم پایه های حقوق بشــر باید اقدام جدی و 
ســریع در پیگرد قضایی و حقوقی آمریکایی ها انجام 
دهد. عباسعلی کدخدایی در دومین همایش بین المللی 
بازخوانی و افشای حقوق بشر آمریکایی که با حضور 
دانشــگاهیان و فعالان حقوق بشــری از کشورهای 
مختلف جهان در حــوزه هنری برگزار شــد، گفت: 
امروزه حقوق بشر یک موضوع پذیرفته شده در همه 
کشورهاست و ما دولتی را در جهان نمی بینیم که ادعا 
کند حقوق بشر را نمی پذیرد یا رعایت نمی کند، هرچند 

در بین دولت ها اختلافاتی در مبانی آن وجود دارد.
استاد حقوق دانشگاه تهران با بیان اینکه عملکرد دولت 
آمریکا هم در زمینه حقوق بشر در همین دو سه دهه 
اخیر روشن است افزود: دولت آمریکا در همین دو سه 
دهه اخیر مرتکب اقداماتی شده که میزان عدم انطباق 
آنها با اصول و قوانین بشــری کاملا مشــخص است. 
کدخدایی با اشاره به حادثه ۱۱ سپتامبر که بهانه ای 
برای حمله آمریکایی ها به افغانستان شد، افزود: در این 
حمله دولت آمریکا مرتکب افتضاحاتی همچون کشتار 
انسان های بیگناه و ویرانی های فراوان شد و بعد از آن 
زندان گوانتانامو را راه انداخت که نمونه کاملی از نقض 

صریح حقوق افراد اسیر بود.
وی تشــکیل دادگاه های نظامی بدون رعایت حقوق 
اولیه اسرا و همچنین شــکنجه های وحشتناکی که 
حتی صدای رســانه ها و صاحب نظران داخل آمریکا 
را هم درآورد را از دیگر جنایات آمریکایی ها برشمرد و 
گفت: تاکید دولت آمریکا بر عدم رعایت شرط دادرسی 
برای زندانیان گوانتانامو سبب شــد تا این زندانیان با 
شکنجه های قرون وســطایی روبه رو شوند، اما وقتی 
برخی از این شکنجه ها افشا شد دولتمردان آمریکایی 

اعلام کردند اشکالی ندارد.
مشاور وزیر امور خارجه به انتقاد صاحب نظران داخل 
آمریکا از رفتار غیرعادلانه با زندانیان گوانتانامو اشاره 
کرد و گفت: این افراد تصریح داشتند که موازین عادلانه 
دادرسی از سوی دولت آمریکا در حق اسرای گوانتانامو 
رعایت نشــده و این رفتار رژیم آمریکا مصداق جنگ 
علیه حقوق بشر است. کدخدایی سپس حمله به عراق 
به بهانه سلاح های کشتار جمعی را نمونه ای دیگر از 
جنایت آمریکایی ها علیه حقوق بشر دانست و گفت: 
در این حمله نیز بسیاری از مردم عراق به قتل رسیدند 
و زیرساخت های این کشور نابود شد و در نهایت هم 
آمریکایی ها اعلام کردند سلاح کشتار جمعی در عراق 
پیدا نکردیم. آیا اینها مصداق جنایت علیه بشریت و 

حقوق انسان ها نیست؟
وی با اشــاره به گزارش اخیر گزارشــگر حقوق بشر 
سازمان ملل که از آمریکا بازدید کرده است گفت: طبق 
این گزارش همچنان همان مسیر زندان گونتانامو در 
آمریکا وجود دارد و این یعنی ادامه یک خلاف آشکار 
در این کشور. مشــاور وزیر امور خارجه با بیان اینکه 
قطعنامه های متعددی از سوی شورای امنیت سازمان 

ملل در مبارزه علیه تروریسم صادر شده است افزود: 
قطعنامه ۱۴۵۶، ۱۵۶۶و ۱۶۲۴ شورای امنیت تاکید 
کرده که حقوق بشردوستانه باید رعایت شود اما سوال 
این اســت در کدام یک از اقدامات آمریکا در عراق و 

افغانستان این اصول و قطعنامه ها رعایت شده است؟
کدخدایی با اشاره به ایجاد گروهک تروریستی داعش 
از سوی آمریکایی ها گفت: برخی مقامات و نامزدهای 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا رسما اعلام کردند که 
آمریکا داعش را ایجاد کرد و هیچ کسی هم نمی تواند 
حمایت های آشکار دولت این کشور از گروهک های 
تکفیری را نفی کند. وی هدف از تاسیس داعش از سوی 
آمریکایی ها را تامین منافع نامشروع آنها در منطقه و 
نابودی جان و مال مردم کشورهای غرب آسیا دانست 
و تاکید کرد: تمام جنایات این گروه های تکفیری به نام 

آمریکا ثبت شده و می شود.
رییس کمیته ویژه پیگیری حقوقی و بین المللی پرونده 
ترور شهید سردار حاج قاسم سلیمانی سپس با اشاره 
به تصویب قانون داماتو در آمریکا و سلب حق حیات 
از مردم کشــورهای تحت تحریم براساس این قانون 
گفت: کدام یک از اصول و قواعد حقوق بشری اجازه 
چنین اقداماتی را به آمریکایی ها داده است؟ مگر شما 
می توانید مانع برطرف شدن نیازهای حیاتی و دارویی 

انسان ها شوید؟
استاد حقوق دانشگاه تهران با اشاره به رفتار متناقض 
رژیم آمریکا در قبال اعلامیه جهانی حقوق بشر گفت: 
مقامات آمریکا اذعان دارند هرجا منافع شــان ایجاب 
کند اسناد حقوق بشــری را کنار می گذارند و هرجا 
می خواهند حقوق ملتی را نقض کنند به این اســناد 

متوسل می شوند.
رییس کمیته ویژه پیگیری حقوقی و بین المللی پرونده 
ترور و شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی در ادامه با این 
پرسش از آمریکایی ها که »ترور ناجوانمردانه حاج قاسم 
سلیمانی و همراهانش با چه مبنایی صورت گرفت؟« 
افزود: همانطور که در عراق و افغانســتان هیچگونه 
تهدید بالقوه ای متوجه آمریکایی ها نبود در قضیه شهید 

سلیمانی هم خلاف ادعای آمریکایی ها همینطور بود.
مشــاور وزیر امور خارجه ادامه داد: امریکا از مقابله با 
داعش در منطقه درمانده شــده بود، اما این شــهید 
ســلیمانی و فداکاری های ایشــان بود که منطقه را 
از شــر گروهک های تکفیری رهاند. آیــا پاداش این 
همه فــداکاری، ترور این شــهید، آن هــم در یک 
سفر رســمی به عراق بود؟ اگر شــهید سلیمانی این 
 رشادت ها و فداکاری ها را انجام نمی داد امروز وضعیت 

منطقه به چه شکل بود؟
کدخدایی سپس با بیان اینکه در قبال انبوهی از نقض 
حقوق بشر از سوی آمریکا و جمعی از کشورهای غربی 
چه باید کرد، تاکید کرد: وظیفــه همه مردم مظلوم 
جهان، اعم از مسلمان و غیرمسلمان است که به مقابله 
با جنایت های بی شمار آمریکایی ها برخیزند و ما نباید 

بگذاریم آنها هر روز جنایت هایشان را توجیه کنند.

عضو هیئت علمی دانشــگاه علوم پزشــکی شهید 
بهشتی با رد این ادعا که بخار متصاد شده از سیگارهای 
الکترونیک، بخار آب است، گفت: بخار متصاعد از این 
دستگاه ها، بخار ناشی از ســوختن مایع روغنی آن 
است. علیرضا اسلامی نژاد با اشاره به اینکه سیگارهای 
الکترونیک به منظور ترک سیگارهای استنشاقی وارد 
بازار شــد، گفت: در حال حاضر مصرف سیگارهای 
الکترونیک رو به افزایش است و این امر در سنین پایین 

نگرانی هایی ایجاد کرده است.
وی ادامه داد: افراد تصور می کنند این قبیل دستگاه ها 
مضرات کمتری نسبت به ســیگارهای استنشاقی 
دارند، در صورتی که علی رغم نبود مطالعات کافی، 
ســیگارهای الکترونیک هم تهدیدی برای سلامت 
مصرف کننده محسوب می شــود. به گفته این فوق 
تخصص ریه، رقابت شــرکت های دخانیاتی هم در 
این روند افزایشــی بی تاثیر نیست. وی تصریح کرد: 
سیگارهای الکترونیک ممکن است به عنوان وسیله 
کمکی برای ترک سیگار مورد قبول باشد ولی نباید 
جایگزین آن شود و در طولانی مدت مورد استفاده قرار 

گیرد؛ چراکه به طور قطع عوارضی را به همراه دارند.

اسلامی نژاد ادامه داد: در مورد عوارض سیگارهای 
الکترونیک تحقیقات بسیاری در حال انجام است 
و مقالاتی هم منتشر شــده که نشان می دهد این 
دستگاه ها به هیچ وجه بدون خطر نیستند. حتی 
می توان با قطعیت گفت مواجهــه با دود آن ها نیز 
عاری از ضرر نیست؛ به ویژه مدل هایی که از مایع 
اسانسی برای کام دهی استفاده می شود. این فوق 
تخصص ریه اظهار کرد: انواع مختلف سیگارهای 
الکترونیک وجود دارد که هرکدام به نوعی نیکوتین 
را تامین می کند، اما اغلــب آنها با حرارت منجر به 
سوختن مایعی می شود و بخار متصاعد آن ناشی 
از سوختن مایع روغنی آن است؛ بنابراین دود این 

دستگاه ها بخار آب نیست.
بنابر اعلام روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشــتی، وی در پایان با تاکید بر اینکه سیگارهای 
الکترونیک هم مانند سیگار معمولی اعتیادآور است، 
بیان کرد: دســتگاه های الکترونیکــی هم با جبران 
نیکوتین سیگار می توانند منجر به ترک یا جایگزینی 
شوند. مایع یا سیگار مخصوص تمامی این دستگاه ها 

حاوی نیکوتین است؛ بنابراین اعتیادآور هستند.

وقت پاسخگویی آمریکا در دادگاه بین المللی فرا رسیده استآغاز ساخت ۱2 جایگاه سوخت کوچک در تهران

نگرانی از افزایش مصرف سیگارهای الکترونیک

سياسیفرهنگی 

جای خالی آثار سینمایی درباره شهدای ترور احساس می شود

جهان غیر موازی« آماده نمایش شد

اسامی 4۰ سینمای پرفروش بهار اعلام شد



اقتصاد2
ایران

تجارت ایران و اتحادیه اروپا به 
۱.۵ میلیارد یورو رسید

یورو اســتات اعلام کرد: مبــادلات تجاری 
ایران و اتحادیه اروپا در ۴ ماه نخســت سال 
جاری میلادی به حــدود ۱.۵ میلیارد یورو 
رسیده اســت. مرکز آمار کمیســیون اروپا 
)یورواســتات( کل مبادلات تجاری ایران و 
۲۷ عضــو اتحادیه اروپا را در ۴ ماه نخســت 
 سال جاری میلادی ۱ میلیارد و ۴۹۰ میلیون 

یورو اعلام کرد.
مبادلات تجاری ایران و اتحادیه اروپا در ۴ ماه 
نخست امسال با کاهش ۱۱ درصدی نسبت به 
مدت مشابه سال قبل از آن مواجه شده است. 
ارزش تجارت دو طرف در ۴ ماه نخست سال 
۲۰۲۲ بالغ بر ۱ میلیارد و ۶۷۳ میلیون یورو 

اعلام شده بود. 
بر اساس این گزارش صادرات اتحادیه اروپا به 
ایران در ۴ ماهه ۲۰۲۳ با کاهش ۸ درصدی 
مواجه شده اســت. صادرات اتحادیه اروپا به 
ایران در ۴ ماه نخســت امسال به ۱ میلیارد و 
۲۰۸ میلیون یورو رســیده است. کشورهای 
اروپایی در مدت مشــابه سال قبل ۱ میلیارد 
و ۳۱۲ میلیون یورو کالا به ایران صادر کرده 

بودند.
واردات اتحادیه اروپا از ایران در ۴ ماه نخست 
۲۰۲۳ نیز ۲۲ درصد کاهش داشــته است. 
اتحادیه اروپا در ماه های ژانویه تا آوریل امسال 
۲۸۲ میلیون یورو کالا از ایران وارد کرده است. 
واردات اتحادیه اروپا از ایران در ماه های ژانویه 
تا آوریل ۲۰۲۲ بالغ بر ۳۶۱ میلیون یورو اعلام 

شده بود.
بر اساس این گزارش آلمان بزرگترین شریک 
تجاری ایران در میان کشورهای اروپایی طی 
۴ ماهه ۲۰۲۳ بوده است. این کشور ۳۱ درصد 
از کل مبادلات اتحادیه اروپا با ایران را به خود 

اختصاص داده است. 
کل مبــادلات ایــران و آلمــان در ۴ مــاه 
نخســت ۲۰۲۳ بــا کاهــش ۲۰ درصدی 
نســبت به مدت مشــابه ســال قبل مواجه 
 شــده و بــه ۴۶۵ میلیــون یورو رســیده 

است.
صادرات آلمان به ایران در این دوره ۲۷ درصد 
کاهش یافته و به ۳۷۳ میلیون یورو رســیده 
است. واردات آلمان از ایران در ۴ ماهه امسال 
نیز با کاهش ۱۴درصدی مواجه شده و به ۹۲ 
میلیون یورو رسیده اســت. آلمان در مدت 
مشابه ســال قبل ۵۱۷ میلیون یورو کالا به 
 ایران صــادر و ۱۰۷ میلیون یورو کالا از ایران 

وارد کرده بود.

کاهش قیمت مسکن در برخی 
شهرها  تا ۳۰ درصد

وزیر راه و شهرســازی گفت: مسکن مشکل 
مردم اســت و باید با وارد شــدن بــه میدان 
ایــن مشــکل را برطــرف کنیــم. بذرپاش 
افــزود: برای رســیدن بــه این هــدف باید 
مسکن به تولید انبوه برســد و بخش زیادی 
 زمین و تســهیلات را در اختیار مــردم قرار 

دهیم. 
وی تاکید کرد: در شــهرها با توجه به هویت 
شهری، ســاخت و ســاز راحت تر است و در 
طرح های هادی روســتایی هــم تصمیمات 
خوبی اتخاذ شده تا مردم با ابتکار خود مسکن 
بسازند. خاطر نشــان کرد: تحویل و ساخت 
مســکن مهر نیز بر عهده ماســت و اقدامات 

خوبی تا کون در این زمینه انجام شده است.
وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه ســاخت 
مسکن در کشــور شــتاب گرفته، افزود:  در 
شرایطی که بازار مســکن در کشور رهاشده 
بود، تولید مسکن شتاب گرفت و امیدواریم با 
قانون جدیدی که در خصوص خانه های خالی 
و عرضه آن ها، به تصویب مجلس رسیده است، 

قیمت ها کاهش یابد.
وی با بیان اینکــه در بعضی شــهرها ۲۰ تا 
۳۰ درصد قیمت مســکن کاهش پیدا کرده 
اما راضی کننده نیســت، افزود: در سال های 
گذشته شــاهد بی قانونی ها و سکوت برخی 
مســئولین بودیم امــا امروز دیگر ســاکت 
نمی نشــینیم و با افرادی که بــه میل خود 
قیمت گذاری می کنند، برخــورد می کنیم. 
وزیــر راه و شهرســازی به برخــی اقدامات 
انجام شــده در همین راســتا اشــاره کرد و 
گفت: تاکنون چند مشــاور املاک بزرگ که 
تخلفاتی داشــتند پلمب شــدند. وی تاکید 
 کرد: تعیین قیمت امــلاک و اجاره را قانونی 

خواهیم کرد.

اخبار

وزیر امور اقتصادی و دارایی 
با بیان اینکه بانکها متقاضی 
آن بودنــد کــه بیشــتر 
درآمدشان از محل خدمات 
باشد نه نرخ سود تسهیلات 
گفت: افزایش کارمزد تراکنش های کارت به کارت 

بر اساس مصوبه بانک مرکزی صورت گرفته است.
سیداحسان خاندوزی در حاشیه جلسه هیات دولت 
در جمع خبرنگاران درباره افزایش کارمزد تراکنش 
های کارت به کارت ها اظهار داشــت: شرکت های 
دست اندرکار و شبکه بانکی از مدتی قبل متقاضی 
این بودند که بیشتر درآمدشــان ناشی از خدمات 
باشند تا ناشی از سود، در همین راستا بانک مرکزی 
یکی از این محل ها را افزایش کارمزد کارت به کارت 

تعیین کرد.
وی با بیان این جمله که میزان این کارمزدها مدتی 
است تغییر پیدا نکرده، عنوان کرد: این  تغییر ناشی 
از ابلاغ مصوبه بانک مرکزی در حوزه کارمزد ها برای 
تراکنش هاست. همچنین در مصوبه بانک مرکزی 
ســقفی در نظر گرفته شــده که اگر از هر عددی 
تراکنش بالاتر باشــد نباید میزان عوارض از سقف 

مصوبه بانک مرکزی افزایش پیدا کند.

به شکایات و اعتراضات مالیاتی اصناف 
رسیدگی می شود

وزیر اقتصــاد در رابطه با مالیات هــا گفت: قانون 
مالیاتی در مــورد نحوه اخذ مالیات بر مشــاغل و 
اصناف به نسبت سال قبل تغییر پیدا نکرده است. 

با توجه به اینکه امســال پیش از شــروع به فصل 
مالیاتی جلســاتی خوبی را با اتــاق اصناف برگزار 
کردیــم، توافقات ســازمان مالیاتی در قالب توافق 
جدید صورت خواهد گرفــت و البته همچنان نظر 
دولت این اســت که باید با همراهی و همکاری و با 
لحاظ شرایط اقتصادی و همکاری بین اتاق اصناف 
و ســازمان مالیاتی این مالیات عادلانه و مبتنی بر 

اطلاعات و مدارک دقیق اخذ شود.
خاندوزی تاکید کرد: اعــلام کرده ایم هر اعتراضی 
وجود داشته باشــد ادارات این اختیار را دارند که 
رســیدگی کنند تا اجحافی در حق کسی صورت 
نگیرد. وزیر اقتصاد با اشاره به تشکیل یک کارگروه 

مشترک در زمینه رسیدگی به شکایات خاطر نشان 
کرد: یک کارگروه مشترک بین سازمان مالیاتی و 
اتاق اصناف و مجلس به حل و فصــل اعتراض ها 
رسیدگی خواهد کرد تا این همکاری خوب تاپایان 

مهلت قانونی ادامه پیدا کند.

توضیح خاندوزی درباره تعیین و ابلاغ 
نرخ خوراک پتروشیمی ها

وزیر امــور اقتصــادی و دارایی همچنیــن با ارایه 
توضیحاتی درباره نرخ خوراک پتروشیمی به گمانه 
زنی برخی کانــال ها در فضای مجــازی مبنی بر 
اینکه افزایش نرخ خوراک با سقوط بورس مرتبط 

بوده است، در این زمینه پاسخ داد و گفت: با توجه 
به اینکــه نتیجه کارگروه بررســی قیمت خوراک 
پتروشــیمی ها اواخر خرداد اعلام شد، ۲۹ خرداد 
مصوبه نهایی هیات وزیران توسط معاون اول رییس 

جمهور ابلاغ شد.
خانــدوزی خاطر نشــان کرد که طــرح اولیه ۱۷ 
اردیبهشت تهیه شد اما نهایی شدن آن به بررسی 
کارگروهی موکول شــده بود تا سازمان برنامه این 
کار را انجام بدهد؛ حتی دو ســه نوبت هم مکاتبه 
در همان اردیبهشت ماه صورت گرفت و در نهایت 
نتیجه کارگــروه اوایل خردادماه بــه هیات دولت 

برگشت داده شد.
وی با بیان اینکه برخی در شــبکه های اجتماعی 
گمانه زنی هایی در این زمینه داشتند، اظهار داشت:  
اصل تغییر قیمت ها از گذشته وجود داشت و وزیر 
نفت جلسات متعددی با شرکت های پتروشیمی در 
مورد نرخ برگزار کرده بود و رضایت آنها را در حوزه 
متانولویی ها داشــتیم. خاندوزی یادآور شد: ما در 
بخشهایی چون تولید اوره  و آمونیاک دچار مشکل 
سودآوری هستیم که دولت برای آنها عدد ۱۰ درصد 
پایین تر را نسبت به سایر پتروشیمی ها در نظر گرفته 
بود بنابراین طرح مساله اطلاع انجمن های تخصصی 

این حوزه از چند ماه گذشته وجود داشته است.
ســخنگوی اقتصادی دولت در رابطه با آزاد سازی 
پول های بلوکه شده در سایر کشــورها نیز تاکید 
کرد: تدابیر بســیاری خوب و رو به جلویی توسط 
بانک مرکزی و وزارت خارجه با طرف های خارجی 
اتخاذ شــده و مذاکرات به خوبی پیش رفته است. 
امیدواریم طی روز های آتی، رئیس بانک مرکزی 

نتیجه مذاکرات را اعلام کنند.

خاندوزی: افزایش کارمزد تراکنش های بانکی بر اساس مصوبه بانک مرکزی است

رسیدگی به اعتراضات مالیاتی اصناف

سود ۱.۸ میلیارد تومانی وام خرید 
مسکن در بازپرداخت پلکانی

با بخشنامه بانک مرکزی متقاضیان وام جدید 
خرید مســکن می توانند اقســاط را پلکانی 
پرداخت کنند که ســود این وام ۱.۸ میلیارد 

تومان است. 
بانک مرکزی در بخشنامه ای به بانک مسکن، 
افزایش سقف  تسهیلات ساخت و خرید واحد 
مســکونی از محل اوراق گواهــی حق تقدم 
استفاده از تسهیلات مسکن و سقف تسهیلات 
 جعاله تعمیر مسکن را به شرح زیر برای اجرا 

ابلاغ کرد؛
الف: به منظور افزایش پوشــش هزینه های 
خرید مســکن، سقف تســهیلات ساخت و 
خریــد مســکن از محــل اوراق گواهی حق 
تقدم استفاده از تســهیلات مسکن به شرح 
جدول زیر افزایش یابد. ب: ســقف تسهیلات 
جعاله مسکن از محل اوراق گواهی حق تقدم 
استفاده از تســهیلات مســکن، متناسب با 
تغییرات هزینه های ســاخت طی سال های 
 ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ تــا مبلغ ۱۶۰۰ میلیون ریال 

افزایش یابد.
ضمناً، به منظور مساعدت با متقاضیان لازم 
اســت امکان بازپرداخت اقســاط تسهیلات 
مزبور به روش پلکانی حســب درخواســت 
متقاضی فراهم شود. براین اساس، مراتب به 
نحو مقتضی به واحدهــای اجرایی ذی ربط 
ابلاغ شــود.     در بازپرداخت پلکانی اقساط وام 
۸۰۰ میلیون تومانی در سال اول حدود ۱۴.۶ 
میلیون تومــان و در ماه ۱۲ ســال دوازدهم 
۲۰ میلیون و ۲۵۹ هزار تومــان خواهد بود. 
کل سود این وام در روش بازپرداخت پلکانی 
 حدود یک میلیــارد و ۶۹۲ میلیــون تومان 

است.
همچنین برای وام ۱۶۰ میلیون تومانی تعمیر 
نیز اقســاط ماهانه در ســال اول ۴ میلیون و 
۲۵۹ هزار تومان و در ســال پنجم ۴ میلیون 
و ۷۹۴ هزار تومان خواهد بود. کل ســود این 
وام حدود ۱۱۱ میلیون تومان اســت. به این 
ترتیب ســود وام ۹۶۰ میلیــون تومانی در 
روش بازپرداخت پلکانی حدود ۱.۸ میلیارد 
تومــان خواهــد بــود. در روش بازپرداخت 
تســهیلات ۸۰۰ میلیون تومانی ســود وام 
حــدود ۱.۵ میلیارد اســت که با احتســاب 
 ســود وام تعمیر حدود ۱.۷ میلیــارد تومان

 می شود.

شرایط جدید دریافت کارت سوخت 
وسایل نقلیه نوشماره 

شــرکت ملی پخــش فرآورده هــای نفتی 
طــی اطلاعیــه ای شــرایط جدیــد ثبت 
درخواســت و پیگیــری کارت هوشــمند 
 سوخت وســایل نقلیه نوشــماره و نوپلاک 

را اعلام کرد.
در متــن اطلاعیــه شــرکت ملــی پخش 
فرآورده هــای نفتــی آمده اســت: "مالکان 
محترم وســایل نقلیه نوشــماره جهت ثبت 
درخواســت تولید کارت هوشمند سوخت به 
دفاتر پلیس + ۱۰ مراجعــه کنند، همچنین 
مالــکان محترم وســایل نقلیــه نوپلاک که 
کارت هوشــمند ســوخت خــود را دریافت 
نکرده اند، لازم است برای بررسی وضع کارت 
هوشمند ســوخت خود به دفاتر پلیس + ۱۰ 
 مراجعه و در صــورت نیاز درخواســت خود 

را ثبت کنند.”
کارت هوشمند ســوخت همه وسائل  نقلیه 
نوشماره  شامل خودروهای بنزین  سوز،   نفت

 گازسوز و موتورسیکلت  ها پیش از این توسط 
مرکز پژوهش و توسعه ناجی به صورت خودکار 

صادر می شد.
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دبیر انجمــن صنفــی کارفرمایی صنعت 
پالایش کشور گفت: روزانه بین ۱۱۰ تا ۱۱۵ 
میلیون لیتر بنزین در پالایشگاه های کشور 
تولید می شود که تاکنون پاسخگوی تقاضا 
بوده است. ناصر عاشوری با اشاره به آخرین 
وضعیت تولید بنزین در پالایشگاه های کشور 
عنوان کرد: روزانه بین ۱۱۰ تا ۱۱۵ میلیون 
لیتر بنزین در پالایشگاه های کشور تولید 
می شود که تاکنون پاسخگوی تقاضا بوده 
است اما در برخی مواقع به دلیل تعمیرات 

اساسی کمی تولید بنزین افت و خیز دارد.
دبیر انجمــن صنفــی کارفرمایی صنعت 
پالایش کشور گفت: الان رقم مصرف بنزین 

نیز در حدود همیــن ۱۱۵ میلیون لیتر در 
روز است که البته با آغاز تعطیلات این رقم 
بیشتر خواهد شد و سپس افت پیدا می کند.  
وی افــزود: توصیه ما این اســت که دولت 
راهکارهایی را اجرایی کند تا بتواند با همین 
میزان تولید بنزین، مصرف را مدیریت کرده 
و به آن پاسخ دهد. یکی از راهکارها توسعه 
صنعت ســی ان  جی و افزایش سهم آن در 
سبد سوخت اســت که می تواند جایگزین 

بنزین شود.
عاشــوری تاکید کــرد: همچنین مصرف 
بنزیــن خودروهای داخل کشــور دو برابر 
استاندارد جهانی است، یعنی خودروهای 

ما در هــر ۱۰۰ کیلومتر حــدود ۱۲ لیتر 
مصرف بنزین دارد که این عدد باید با اصلاح 
صنعت خودروســازی به نصف برسد. اگر 
 این اتفــاق بیفتد می تــوان مصرف بنزین 

را کنترل کرد.
دبیر انجمــن صنفــی کارفرمایی صنعت 
پالایش کشــور گفت: تولید بنزین در سال 
جاری نسبت به گذشته نه تنها کاهش نیافته 
بلکه افزایش نیز داشته است، اما طبیعتا با 
ظرفیت فعلی ما نمی توانیم مثلا به تقاضای 
روزانه ۱۵۰ میلیون لیتر بنزین را پاسخ دهیم، 
مگر اینکه سایر پالایشگاه ها از جمله طرح 

مهر خلیج فارس به بهره برداری برسد.

ناظر گمرکات اســتان و مدیرکل گمرک 
بوشهر از صادرات ۷ میلیون و ۴۰۹ هزار تن 
کالای غیرنفتی از گمرکات استان بوشهر 
در ۳ ماه نخست سال جاری خبر داد. علی 
سلیمانی با اشاره به به آمار گمرکات استان 
در فصل بهار گفت: صادرات بدون احتساب 
میعانات گازی ســتان  در مدت یاد شــده 
بالغ بــر ۷ میلیون و ۴۰۹ هــزار تن کالا به 
ارزش ۲ میلیــارد و ۸۰۶ میلیون دلار بوده 
که نسبت به مدت مشــابه سال قبل از نظر 
وزنی یک درصد و از نظر ارزشی ۲۸ درصد 
کاهش داشته اســت. وی با بیان اینکه به 
طور کلی صادرات گمرکات استان بوشهر 

شــامل ۳ گروه میعانات گازی، محصولات 
پتروشیمی و سایر کالاها، است،  افزود: عمده 
کالاهای صادراتی از گمرکات استان شامل 
محصولات پتروشــیمی، میعانات گازی، 
سیمان و کلینکر، سبزیجات و صیفی جات 
تازه اســت.ناظر گمرکات اســتان افزود: 
کشورهای چین، امارات متحده عربی، هند، 
ترکیه، پاکستان، سریلانکا، ویتنام، تایلند و 
آفریقای جنوبی مقصد کالاهای صادراتی 
گمرکات استان بوشهر هستند. سلیمانی 
تصریح کرد: عملکرد خوب گمرکات در سال 
گذشته و همچنین در ۳ ماهه سال جاری  
موجب شد تا گمرکات استان رتبه اول کشور 

را در زمینه  صادرات در بین گمرکات کسب 
کند.وی افزود: طبق آمار حدود ۲۵ درصد 
صادرات کشور از طریق گمرکات این استان 
صورت می گیرد  که این مهم  نشان از نقش 

گمرکات این استان در اقتصاد کشور دارد.
ناظر گمرکات اســتان و مدیرکل گمرک 
بوشهر به آمار واردات گمرکات استان اشاره 
کرد و گفت: طی مدت یاد شده حدود ۱۲۲ 
هزار تن کالا به ارزش حدود ۴۲۱ میلیون 
دلار از گمرکات استان بوشهر به کشور وارد 
شده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
از نظر وزنی ۲۵ و از نظر ارزشــی ۱۲ درصد 

کاهش را نشان می دهد. 

صادرات ۷ میلیون و ۴۰۹ هزار تن کالای غیرنفتی از گمرکات بوشهرافزایش تولید بنزین پالایشگاه ها به 115 میلیون لیتر در روز
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آمار ثبت نام در سامانه ســجام و احراز هویت در 
این سامانه در بهار ۱۴۰۲ حکایت از افزایش ورود 
ســرمایه گذاران در بورس دارد. طبق آخرین آمار 
ارائه شده، در فروردین ماه تعداد ۳۵۴ هزار و ۵۸۶ 
نفر در سامانه سجام ثبت نام و ۲۹۴ هزار و ۶۹۳ نفر 
احراز هویت شدند. آمارهای ارائه شده حاکی از آن 
اســت که تعداد ثبت نام افراد در سامانه سجام در 
مدت مشابه سال گذشته ۱۵۱ هزار و ۶۶۲ نفر و 
تعداد احراز هویت ۱۲۵ هزار و ۸۸۴ نفر بود که این 
آمار نشان دهنده رشــد ۵۷ درصدی احراز هویت 

سهامداران در فروردین ۱۴۰۲ بوده است.
همچنین در اردیبهشت ماه تعداد ۳۵۴ هزار و ۵۸۶ 
ثبت نام در سجام در فروردین ماه به ۴۵۵ هزار و 
۷۹۰ نفر افزایش پیدا کرد و تعداد ۲۹۴ هزار و ۶۹۳ 
احراز هویت در مدت زمان اعلام شده به ۵۶۸ هزار 
و ۲۰۶ ســهامدار در اردیبهشت ماه رسیده است. 
برخلاف افزایش تعداد ثبت نام افراد در سامانه سجام 
در دو ماه نخست سال اما این تعداد در خرداد ماه با 
۲۱۰ هزار و ۹۸۱ هزار کاهش نسبت به اردیبهشت 
به ۲۴۴ هزار و ۸۰۹ نفر رسید. همچنین تعداد احراز 

هویت افراد در این برهه زمانی از ۵۶۸ هزار و ۲۰۶ 
سهامدار در اردیبهشــت ماه به ۵۰۷ هزار و ۵۲۸ 
نفر در خرداد ماه رسید. در نهایت در بهار ۱۴۰۲ 
در مجموع تعداد یک میلیــون و ۵۵ هزار و ۱۸۵ 
سهامدار در سامانه سجام ثبت نام و یک میلیون و 
۳۶۹ هزار و ۵۴۲ نفر احراز هویت شده اند. براساس 
این گزارش، تعداد نفرات ثبت نام شده در سامانه 
سجام در بهار ۱۴۰۲ به تفکیک هر استان حاکی از 
آن است که پنج استان مانند تهران با ۱۶۵هزار و 
۸۳۸ نفر، خوزستان با ۸۷ هزار و ۱۶۸ نفر، خراسان 
رضوی با ۶۷ هزار و ۹۵۷ نفر، کرمان با ۵۷ هزار و 
۱۴۹ نفر و اصفهان با ۵۲ هزار و ۵۴۱ مورد در صدر 
بیشترین ثبت نام شده ها در کل ایران قرار دارند. 
در مقابل در مدت زمان ذکر شــده، پنج اســتان 
کردســتان با ۱۴ هزار و ۲۶۴، قزوین با ۱۳ هزار و 
۴۸۹، هرمزگان با ۱۱ هزار و ۸۹، کهگیلویه و بویر 
احمد با ۱۰ هزار و ۸۵۳، خراسان جنوبی با ۹۹۴۵ و 
ایلام با ۹۸۰۵ مورد در انتهای لیست کمترین ثبت 
نام شده ها در سامانه سجام در بین سایر استان ها 

قرار دارند.

وزیر نفت بــا اعلام اینکه نصب ســکوی فاز ۱۱ 
پارس جنوبی شب گذشته  ششم تیر  تکمیل 
شــد، گفت: صفر تا صد امور مربــوط به این فاز 
از پارس جنوبی در دولت ســیزدهم انجام شده 
است و به زودی با حضور رییس جمهور افتتاح 

می شود. 
جــواد اوجــی در حاشــیه جلســه هیــات 
دولت در جمع خبرنــگاران اظهار داشــت: به 
مناســبت عید ســعید قربــان، صنعــت نفت 
 یک عید بزرگ و دســتاورد بــی نظیری برای 

مردم ایران دارد.
وی ادامه داد: قرارداد بهره برداری از فاز ۱۱ پارس 
جنوبی از ســال ۷۹ بین شــرکت های مختلف 
خارجی دست به دست می شد و مهمترین فاز 
پارس جنوبی است که در نقطه صفر مرزی قرار 
دارد. اوجی یادآور شــد: شــرکت های مختلف 
خارجی مانند توتال و و ســی ان پی سی چین 
برای ایــن فاز از میــدان گازی پــرس جنوبی 
آمدند ولی کاری نکردند اما خدا را شــاکریم که 
در دولت ســیزدهم وزارت نفت طبق دســتور 

رئیس جمهور با بســیج عمومــی صنعت نفت 
 توانست ســکوی فاز ۱۱ پارس جنوبی را بسازد 

و نصب کند. 
وی خاطــر نشــان کــرد کــه این ســکوی 
نفتــی توســط شــرکت هــای پتروپــارس 
 و تأسیســات دریایــی ســاخته و نصــب 

شده است.
وزیر نفت گفت: این ســازه ۲۰۰ هــزار تنی با 
۳.۵ میلیارد دلار ارزش دیشــب نصب شــد و 
ظرف دو ســه هفته آتی شــاهد بهره برداری از 
فاز ۱۱ پــارس جنوبی از یک میدان مشــترک 
بــا ۱۱ تــا ۱۵ میلیــون متــر مکعــب گاز در 
مرحله نخســت خواهیم بود و به مــرور میزان 
 برداشــت از آن بــه ۵۰ میلیون متــر مکعب 

می رسد. 
اوجی با بیان اینکه قرار است افتتاح رسمی از این 
فاز با حضور رییس جمهور انجام شود، ادامه داد: 
در این دولت؛ از صفر تا ۱۰۰ پروژه توسط صنعت 
نفت ایران تکمیل شده و بهره برداری می شود تا 

مردم ایران از نعمت گاز آن  بهره ببرند.

آمار و اطلاعات مرتبط با میزان تأمین برق صنایع در 
خردادماه سال جاری نشان می دهد که به طورکلی 
میزان تأمین برق صنایع کشور نسبت به دوره مشابه 
سال قبل ۱۷ درصد افزایش یافته است که در این 
میان صنایــع فولادی با ۲۴.۶۱ درصد بیشــترین 

میزان رشد مصرف برق را به خود اختصاص دادند.
افزایش میزان مصرف برق در بخش صنایع را باید 
به عنوان یکی از نشانه های رشد تولید و اشتغال در 
نظر گرفت که در بسیاری از کشورهای توسعه یافته 
به امری متداول تبدیل شده و همواره میزان مصرف 
برق در بخش صنعت از سایر بخش ها بیشتر است. 
بررســی میزان مصرف برق در بخش صنایع ایران 
نیز بیانگر این است که در شش ماهه نخست سال 
گذشــته و برای نخستین بار ســهم برق صنایع از 
ســهم دیگر بخش ها به ویژه بخش خانگی پیشی 

گرفته است.
به طور مشخص و در شش ماهه نخست سال ۱۴۰۱ 

که طرح مدیریت مصرف برق در بخش های مختلف 
به اجرا گذاشته شد، سهم بخش صنایع از مصرف 
برق تولیدی کشــور با ۲.۸ درصــد افزایش به ۳۴ 
درصد رســید و این در حالی بود که ســهم بخش 
خانگی با ۱.۳ درصد کاهش نســبت به شــش ماه 

نخست سال ۱۴۰۰ به ۳۳.۷ درصد رسید.
سال ۱۴۰۱ و به طورکلی میزان تأمین برق صنایع 
بر اساس آنچه که شــرکت توانیر اعلام کرده، ۴.۱ 
درصد افزایش یافت و به طور مشخص در بازه زمانی 
اجرای طرح مدیریت مصرف برق در فصل گرم سال 
گذشته نیز میزان تأمین برق صنایع بزرگی، چون 
صنایع فولادی و ســایر صنایع فلزی به ترتیب ۸ 
درصد و ۲۲ درصد نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۰ 
افزایش یافت. همین موضوع سبب شد که به طور 
نمونه در بخش صنایع فولادی در فصل تابســتان 
سال ۱۴۰۱ و نسبت به سال قبل از آن میزان رشد 

تولید ۲۳ درصدی به ثبت برسد.

باتوجه به گذشــت یک ماه از آغــاز طرح مدیریت 
مصرف برق کشــور در ســال جاری نیز بررسی ها 
حکایت از افزایش محسوس میزان تأمین برق بخش 
صنعت نســبت به ســال ۱۴۰۱ دارد که باتوجه به 
ناترازی موجود در صنعت برق کشور، اتفاق و خبر 

خوشحال کننده ای است.
توضیح اینکه در سال جاری و بر اساس آمار و ارقام 
اعلام شده توسط شرکت مدیریت شبکه برق ایران، 
از ابتدای طرح مدیریت مصرف برق فصل گرم سال 
شــاهد افزایش تأمین برق بخش صنایع به میزان 
۱۷.۳۰ درصد هســتیم که دراین بین بیشــترین 
میزان رشد مصرف برق در حوزه صنایع فولادی و به 
میزان ۲۴.۶۱ درصد به ثبت رسیده است. همچنین 
خردادماه ســال جاری و باوجــود افزایش میزان 
مصرف برق بخش خانگی، میزان رشد مصرف برق 
صنایع سیمانی نیز نسبت به مدت مشابه سال قبل 
به ۱۳.۸۱ درصد رســید و میزان رشد مصرف برق 

برای ســایر صنایع فلزی نیز در همین بازه زمانی 
۱۲.۴۱ درصدی بود.

این وضعیت در حالی اســت که اساساً تأمین برق 
بیــش از ۹۰ درصــد از صنایع و کســب وکارهای 
کوچــک، هماننــد کارگاه هــا بــدون هیچ گونه 
محدودیتی در طرح مدیریت مصرف برق فصل گرم 
اجرایی می شــود و این صنایع تحت هیچ شرایطی 
مشــمول طرح هایی مانند جابه جایــی بار مصرف 

نمی شوند.
آمار و ارقامی که مورد اشــاره قــرار گرفت، بیانگر 
مدیریت مطلوب مصرف برق کشــور در یک ماهه 
اخیــر و در بخش های مختلف اســت کــه جدا از 
حفظ پایداری شبکه برق سراســری و جلوگیری 
از خاموشی های گسترده منجر به تأمین حداکثری 
برق برای بخش های مختلف صنعتی شده و حکایت 
از روندی امیدوارکننده در بخش تولید و اشــتغال 

کشور دارد.

صفر تا ۱۰۰ فاز ۱۱ پارس جنوبی در دولت سیزدهم انجام شدثبت نام یک میلیون نفر در سجام

مدیریت مطلوب مصرف برق

تأمین برق صنایع افزایش یافت

گروه اقتصاد ایران وجهان
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سخنگوی صنعت برق کشــور از افزایش ۱۷.۳ درصدی تأمین برق صنایع از 
ابتدای دوره مدیریت مصرف برق خبر داد و گفت: میزان پاداش صرفه جویی 
برای قبض هایی که در ۱۵ خردادماه برای تهران بزرگ صادر شــد، حدود ۵ 
میلیارد تومان است. »مصطفی رجبی مشهدی« افزود: شهرهای گرمسیری از 
جمله بوشهر، خوزستان، هرمزگان، بخشی از سیستان و بلوچستان ظرفیت های 

صرفه جویی بیشتری داشتند.
وی در باره تمایز قابل توجه طرح سراسری پاداش صرفه جویی برای مشترکان 
خانگی نسبت به سال گذشــته، ادامه داد: سال گذشــته این پاداش فقط به 
مشترکانی تعلق می گرفت که میزان مصرف برق آن ها زیر الگوی مصرف بود، 
اما امسال این طرح همه مشترکان خانگی که میزان مصرف برق آن ها نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته کاهش یافته است را شامل می شود. سخنگوی صنعت 
برق خاطرنشان کرد: سال گذشته به ازای هر کیلووات ساعت ۵۰۰ تومان پاداش 

لحاظ شده بود که این عدد امسال تا دو هزار تومان افزایش یافته است.
رجبی مشــهدی گفت: برای نمونه دو مشــترک برق در اســتان های بوشهر 
و خوزســتان با ۳۰ و ۱۷ درصد کاهش مصرف نســبت به دوره مشــابه سال 

گذشــته ۴۲۰ هزار تومان و ۵۲۰ هزار تومان مشــمول پاداش صرفه جویی 
شــدند. وی ادامه داد: به این ترتیب قبــض این افراد حــدود ۳۰ تا ۶۰ هزار 
 تومان اســت که رقم پاداش آن ها معــادل مصرف برق ۵ تا ۶ مــاه آینده این 

مشترکان است.
سخنگوی صنعت برق بیان کرد: بخشی از مشترکان بدون هیچ گونه توجهی از 
وسایل سرمایشی به صورت ۲۴ ساعته استفاده می کنند که به افزایش مصرف 
برق به میزان بیش از الگو منجر می شــود، در چنین شرایطی تعرفه های برق 
این دسته از مشترکان به صورت غیریارانه ای محاسبه خواهد شد و به صورت 

پلکانی افزایش می یابد.
رجبی مشــهدی تاکید کــرد: بر اســاس تازه ترین گزارش ارســالی بیش از 
۳۵ درصد از مشــترکان خانگی در تابستان امســال موفق به دریافت پاداش 
صرفه جویی شــدند؛ عدد مربــوط به پــاداش صرفه جویی در ســمت چپ 
قبض بــرق مشــترکان درج می شــود. وی یکــی از اهداف تأمیــن برق در 
تابســتان ۱۴۰۲ را تأمین انرژی بیشتر برای صنایع کشــور به منظور تحقق 
شعار ســال جاری مبنی بر »مهار تورم، رشــد تولید« عنوان کرد و گفت: بر 

 همین اســاس به منظور مدیریت مصرف انرژی، صنایع را به ســه گروه عمده 
تقسیم کردیم.

مدیرعامل شرکت مدیریت شــبکه برق ایران گفت: گروه اول شامل کارگاه ها 
و واحدهای صنفی- صنعتی می شــوند که بیش از ۹۰ درصد تعداد مشترکان 
صنعتی را به خود اختصاص می دهند؛ برای ایــن گروه هیچ گونه محدودیتی 
به منظور تأمین برق و انرژی وجود ندارد. مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق 
ایران واحدهای صنعتی مستقر در شهرک های صنعتی را گروه دوم مشترکان 
برشمرد و خاطرنشان ساخت: پیش بینی شده این واحدهای صنعتی که بیش از 
۷ درصد تعداد مشترکان صنعتی را تشکیل می دهند، امسال به مدت "نیمروز" 

از ساعت ۱۱ تا ۲۳ در طرح های مدیریت مصرف مشارکت داشته باشند.
رجبی مشهدی ادامه داد: براین اساس این صنایع در تابستان امسال به مدت 
۶ و نیم روز از ایام هفته با بالاترین ظرفیت امکان تولید دارند.وی افزود: ۳۰۰ 
مشترک صنعتی بزرگ در کشور وجود دارد که برنامه ریزی شده مطابق با برنامه 
مشترک وزارت نیرو و وزارت صمت انرژی موردنیاز این دسته از مشترکان نیز 

تأمین شود.

ســخنگوی صنعت برق با بیان اینکه میزان مصرف برق مشترکان صنعتی از 
ابتدای اجرای طرح مدیریت مصرف برق تا کنــون ۱۷.۳ درصد افزایش یافته 
است، خاطرنشــان کرد: صنایع فولادی با رشــد ۲۴.۳ درصد نسبت به سال 
گذشته در صدر جدول جای گرفتند. رجبی مشهدی افزود: میزان مصرف برق 
همه واحدهای صنعتی کشور از ابتدای دوره سال جاری نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته ۵.۸ درصد رشدیافته است؛ به عبارت دیگر از ابتدای سال جاری 
میزان مصرف برق در صنایع فولادی ۵.۷ درصد، صنعت سیمان ۶.۲ درصد و 
سایر فلزات از جمله مس، آلومینیوم و روی ۷.۲ درصد نسبت به سال گذشته 

افزایش یافته است که بیانگر رشد تولید است.
رجبی مشهدی خاطرنشان کرد: اسامی دســتگاه هایی که میزان مصرف برق 
آن ها بیش از الگوی مجاز است از روز ســوم تیرماه اعلام می شود که از جمله 
می توان به بانک سامان، بانک توسعه تعاون، شرکت سهامی بیمه آسیا، سازمان 
تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی و شرکت بازرگانی دولتی ایران اشاره کرد 
که در پی دریافت اخطارهای مکرر، برق این ادارات بعد از ســاعت اداری قطع 

شده است.

اعلام اسامی ۶ اداره پرمصرف اعلام شد

۵میلیاردتومانپاداشصرفهجوییبرقتهرانیها
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مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد 
کشاورزی درباره وضعیت شکر در بازار توضیح داد: هیچ گونه 
کمبودی در زمینه شکر نداریم. توزیع در ۳ فروشگاه زنجیره ای 
آغاز شده و سایر فروشــگاه ها نیز قول داده اند از فردا عرضه را 

شروع کنند.
مسعود امراللهی، مدیر کل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای 
اساســی وزارت جهاد کشــاورزی درباره علت کمبود شــکر 
در بــازار گفت: ما هیچ گونــه کمبودی در زمینه شــکر و در 
هیچ کالای دیگری نداریم. مســئله ای که وجــود دارد این 
اســت که یک محموله ۱۰ هزار تنی شــکر توســط شرکت 
بازرگانی دولتی برای صنوف مختلف در اســتان های مختلف 
 توزیع شــد و از این ۱۰ هزار تن کمتر از ۵۰ تن آن جذب بازار 

شده است. 
وی در ادامــه بیان کرد: تنظیم بازار شــکر بــر عهده انجمن 
قند و شــکر قــرار داده شــده و ایــن انجمن ۲۰ تن شــکر 
ســهمیه ای در اختیار فروشــگاه های زنجیره ای قــرار داده 
که ۵۰ درصد آن به فروش رســیده است. شــکر برای بخش 
خصوصی اســت و فروشــگاه های زنجیره ای بایــد تبادلات 

مالی خود را بــا آنها به موقع انجــام دهند که اقــدام به این 
 کار نکــرده بودنــد و به همیــن دلیل بــا کمبــود در بازار 

مواجه شدیم.
امراللهی افزود: کارخانجات تولید شکر متقاضی فروش شکر 
هستند ولی به دلیل کمبود نقدینگی فروشگاه های زنجیره ای 
این شکر خریداری نشده است. احتکاری از سوی فروشگاه های 
زنجیــره ای رخ نداده اســت و توزیع شــکر در ۳ فروشــگاه 
 زنجیره ای آغاز شــده و ســایرین قول داده اند از فردا عرضه

را شروع کنند.
مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد 
کشــاورزی در یک برنامه تلویزیونی افزود: جهاد کشاورزی از 
یک ماه قبل شکر مورد نیاز را تخصیص داده است. عدم عرضه 
و احتکار دلیل کمبود شــکر نیســت. وی ادامه داد: افزایش 
قیمت جهانی شــکر رخ داده و وزارت جهاد کشاورزی قیمت 
پایه ثبت سفارش شکر را اصلاح کرده است. شکر در حد نیاز 
کشور موجود است و هیچ کمبودی نداریم. درب کارخانه ۲۵ 
 هزار و ۵۰۰ و قیمت شــکر فله مصرف کننده ۲۸ هزار تومان

 است.

مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران از خریداران 
مسکن، موجرین و مستاجرین درخواست کرد تا 
از انعقاد هرگونه قرارداد در دفاتر املاک غیرمجاز 

خودداری کنند.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، حسین جنتی 
گفت: متاســفانه تعداد دفاتر مشاور املاک فاقد 
پروانه کسب و کار بسیار زیاد است، اداره کل راه 
و شهرسازی اســتان در تعامل با نیروهای اماکن 

و همکاران تعزیرات اســتانی در یک ماهه جاری 
تنها در شــهر تهران اقدام به پلمــب بیش از ۵۰ 
واحد غیرمجاز فاقد پروانه کسب و کار در شمال، 
غرب و شمال غرب تهران کرده است، اما ضروری 
است ست که شهروندان نیز به هنگام مراجعه به 
دفاتر مشاورین املاک پروانه کسب این واحد های 

صنفی را استعلام کنند.
وی افزود: دو تخلف مهم در دفاتر مشاور املاک که 

باید شهروندان نسبت به آن آگاهی داشته باشند، 
اولی نداشــتن مجوز صنفــی و دوم عدم اعمال 
کد رهگیری و ثبــت قراردادها در ســامانه های 
قانونی بوده که نیاز اســت تا مردم بــا آگاهی و 
دقت کامــل در این رابطه اقــدام کنند. در طرح 
ســاماندهی دفاتر مشــاور املاک غیرقانونی در 
 شــهر تهران، تعــداد ۸۵۰ واحد صنفــی فاقد 

مجوز شناسایی شده اند.

تولید میدان مشترک فروزان با نصب پایه سکوی 
F۱۹ در آینده نزدیک افزایش می یابد. جکت های 
طرح توسعه میدان نفتی فروزان )F۱۹ و FXA( در 
کارگاه مجتمع کشتی سازی و صنایع فراساحل 
ایران )ایزوایکو( در حال ساخت است و با تکمیل 
ســاخت هر دو پایه ســکو، عملیــات نصب آنها 

به صورت همزمان انجام می شود.
ساخت عرشــه های لازم برای دو سکوی F۱۹ و 

FXA این میدان نیز از ســوی پیمانکار در حال 
پیگیری است که با تمهیدها و تصمیم های گرفته 
شده، اجرای کار شتاب می گیرد، همچنین ساخت 
خطوط لوله و کابل های زیردریایی و اجرای طرح 
گازرانی زودهنگام دیگر بخش های  روســطحی 

طرح EPCD میدان فروزان در حال انجام است.
طرح توسعه میدان فروزان در بخش زیرسطحی 
پیشــرفت ۵۰ درصدی دارد که تاکنون ۶ حلقه 

چاه تکمیل شده اســت و تا پایان مهرماه نیز پنج 
حلقه چاه دیگر تکمیل خواهد شد، کنسرسیومی 
متشــکل از گروه پتروپارس و شــرکت حفاری 
پتروپارس )پســکو( با ۲ دکل حفاری در میدان 
فروزان در حال انجام این بخش از پروژه هستند 
و اجرای آن روند مطلوبــی دارد و جزء طرح های 
موفق شــرکت ملی نفت ایران از سبد پروژه های 

EPCD است.

دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن گفت: کارخانه های 
ســیمان در کشــور از منابع ملی برق و انرژی ارزان استفاده 
می کنند، اما با وجود رشد ۸۷ درصدی تولید در اردیبهشت 
نسبت به فروردین امســال، عرضه به بازار با ۳ درصد کاهش 
همراه شد. فرشید پورحاجت با اشاره به اینکه مسکن گران ترین 
کالای سبد هزینه خانوار است، اظهار داشت: یکی از مشکلاتی 
که اکنون سازندگان مسکن با آن دست و پنجه نرم می کنند، 
مسأله قیمت گذاری بتن آماده است که بدون هیچ ضابطه ای 

در ۴ ماه اخیر افزایش قابل توجه داشته است.
دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن با اشاره به آمار تولید 
سیمان و مصالح گفت:  کارخانه سیمان در کشور از منابع ملی 
اســتفاده می کند، برق و انرژی ارزان دریافت می کند، اما در 
اردیبهشت ماه نســبت به فروردین ماه امسال با وجود اینکه 
۸۷ درصد رشــد تولید داشــته، اما عرضه به بازار را ۳ درصد 

کاهش می دهد.
وی افزود: در خلاء حضور نهادهای نظارتی کارخانه های سیمان 
به صورت کاملاً مهندسی شده عرضه بازار را کاهش می دهند 
تا با بهانه های مختلف از جمله موضوع مدیریت مصرف برق 

در تابستان قیمت سیمان را افزایش دهند. پورحاجت با اشاره 
به اینکه چرخه تولید مسکن از تولید مصالح تا واگذاری واحد 
مسکونی به مردم باید مورد نظارت قرار گیرد، گفت: بر اساس 
اطلاعات ما از بازار کارخانه های سیمان از اول امسال تا ۵ تیر 
۱۳ درصد بیشتر برق دریافت کرده اند که این به معنای افزایش 
تولید است و آمار افزایش تولید نیز در سامانه ها به ثبت رسیده، 
اما اینکه چرا سیمان به بازار عرضه نمی شود باید مورد توجه 

دولت قرار گیرد.
دبیر کانون سراسری انبوه سازان مسکن بیان کرد: ما به عنوان 
سازنده مســکن با افزایش قیمت بتن آماده مواجه شده ایم، 
وقتی که از بتن فروش سؤال می کنیم چرا قیمت بتن آماده 
گران شده است، بهانه افزایش قیمت مصالح را می آورد. زمانی 
که از مصالح فروش سوال می کنیم، چرا قیمت کالا گران شده 
می گوید، هزینه حمل افزایش پیدا کــرده و همه این ها در 
شرایطی است که طی ۴ ماه گذشته اقتصاد باثباتی داشته ایم و 

دلیلی برای افزایش قیمت وجود ندارد.
وی ادامه داد: به معنای دیگر هر جز از نظامی که به ســاخت 
مسکن ختم می شود، در پی بهانه ای است تا قیمت را افزایش 

دهد و متأسفانه نهادهای نظارتی هیچ اشرافی به این مسأله 
ندارند تــا در نهایت با افزایش ۲ برابری یــک کالای مهم در 

ساخت مسکن مواجه شویم.
پورحاجت با اشاره به اینکه افزایش بدون ضابطه نهاده های 
ساختمانی به معنای افزایش هزینه پروژه های عمرانی کشور 
از جمله نهضت ملی مسکن است، تأکید کرد: امروز در بازار 
سیمان و مصالح ســاختمانی با  گران فروشی و بی انضباطی 
مواجه هستیم با وجود اینکه بنده اعتقاد به بازار آزاد دارم، اما 
زمانی که بازیگران و دلالان بازار شما انگشت شمار هستند و 
می توانند بدون هیچ دلیلی در یک شــب قیمت های خود را 

افزایش دهند، بازار آزاد نیز دیگر معنا ندارد.
این مقام صنفی در بیان یک انتقاد به دولت گفت: واسطه گران 
و دلالان انگشت شماری در بازار ســیمان بین بورس کالا و 
مصرف کننده نهایی وجود دارند که می توانند با وجود پر بودن 
انبارهایشان یک شبه عرضه سیمان را کاهش داده و قیمت را 
افزایش دهند. وی گفت: دولت باید ابزارهای نظارتی خود در 
این زمینه تقویت کرده و جلوی چنین بی انضباطی هایی که 

دود آن به چشم مردم می رود، بایستد.

به عقیده کارشناســان و 
مسوولان مســکن کشور، 
نظــام بانکــی عــلاوه بر 
پرداخت نکردن تسهیلات 
بــا  مســکن،  ســاخت 
خالی نگه داشــتن تعداد زیادی مسکن  که متعلق 
به خودشان است، زمینه نابسامانی بازار مسکن را 
مهیا کرده اند. به گزارش فارس، تامین مســکن از 
ابتدایی ترین نیازهای مردم است و بر این مبنا طرح 
نهضت ملی مســکن در دولت با هدف پاسخ به این 
نیاز اساسی پایه ریزی شد؛ یکی از روش هایی که در 
این طرح برای کمک به رشد ساخت مسکن در نظر 

گرفته شد، مسئله تامین مالی به شیوه خودمالکی  
است. در این مدل ساخت مسکن، افرادی که زمین 
دارند اما پول لازم برای ســاخت مسکن ندارند،  به 
بانک ها ارجاع داده می شوند تا بتوانند از طریق اخذ 

وام، مسکن خود را بسازند.
بانک مرکزی نیز در همین راستا، اطلاعات عملکرد 
جزء ۱۰ بند »الف« تبصره ۱۸ قانون بودجه ســال 
۱۴۰۰ و ماده ۴ قانون جهش تولید مسکن، بانک ها 
را در سایت خود منتشر می کند که شامل اطلاعات 
تسهیلاتی  اســت که بانک ها باید برای تامین مالی 
طرح نهضت ملی و در قالب های مختلف قراردادی 
پرداخت کنند. یکــی از این اطلاعــات مربوط به 
تسهیلات خودمالکی  اســت و جدول زیر، عملکرد 

بانک ها در این حوزه را نشان می دهد.

همانطور که از این نمودار مشاهده می شود، بانک 
مسکن تنها بانکی  است که که در این حوزه همکاری 
لازم را داشته و سایر بانک ها در مجموع کمتر از ۲ 
هزار میلیارد تومان برای ســاخت مسکن به شیوه 
خودمالکی تسهیلات پرداخت کرده اند. بعد از بانک 
مســکن، بانک ملت، تجارت، توســعه تعاون، رفاه 
کارگران، سینا، پارسیان، ملی، پست بانک، موسسه 
ملل و آینده قرار دارند و ۱۶ بانک دیگر، هیچگونه 

پرداختی در این رابطه نداشتند.
هر چند عملکرد بانک ها در پرداخت تســهیلات 
مسکن بسیار ضعیف ارزیابی می شود اما به اعتقاد 
کارشناســان، این تســهیلات یکی از مهمترین و 
کم ریسک ترین نوع تسهیلاتی ست که شبکه بانکی 
می تواند بپردازد و با پرداخت آن به جای بســیاری 

از وام های ناکارآمد فعلی، وضعیت ترازنامه خود را 
بهبود دهند.

در این راســتا، محمد صالح شــکوهی بیدهنی، 
کارشناس اقصادی با اشــاره به اینکه طرح نهضت 
ملی مســکن کمک به رشــد تولید اســت، بیان 
کرد: طرح نهضــت ملی مســکن به نوعی افزایش 
تولید محسوب می شــود. بانک ها نیز طبق قانون 
جهش تولید مســکن در قبال طــرح نهضت ملی 
و تســهیلات دهی به ساخت مســکن موظفند و 
باید ۲۰ درصد اعتبار بانک ها به ســمت مســکن 
حرکت کند. این کارشــناس اقتصادی نیز معتقد 
اســت: هیچ بنگاه تولیدی از رونق بخش مســکن 
ضرر نمی کند، زیــرا با طرح نهضت ملی مســکن 
تقاضای مصرفی افزایش پیدا می کند و پاســخ به 
این نیازها موجب کاهش بیکاری و رشــد اشتغال 
می شود. همچنین، تســهیلات مسکن بیشترین 
ضریب بازگشــت را دارد و این مساله سال هاست 
که در کشور اثبات شده و به طور کلی، در بازگشت 
 تسهیلات مسکن به بانک ها، هیچ شک و شبهه ای

 وجود ندارد.

بانک ها همواره نقدینگی را در کشور به سمت وسوی 
خاص مدنظر خود انتقال داده و معمولا شرکت های 
مرتبط با خودشان را تامین مالی می کنند. به همین 
دلیل، هر سال شاهد رکوردزنی افزایش نقدینگی در 
کشور هستیم در حالی که رشد تولید هیچ تناسبی 

با این افزایش رقم نقدینگی ندارد.
علاوه بر این باید گفت که خــود بانک ها،  به دلیل 
تعارض منافع از اعطای تســهیلات مسکن سر باز 
می زنند. به گفته ابوالفضل نوروزی، سرپرست دفتر 
اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرسازی، بر اساس 
آمار، ۳۰۰۰ ملک در کشــور وجود دارد که مالکان 
آ    ن ها هر کدام حدود ۱۰۰ خانه داشــتند و بخش 

اعظم آن مربوط به ۳ بانک است.
وی افزود: این بدان معناست که بانک ها به نهضت 
ملی مسکن تسهیلات نمی دهند، با انجام این کار و 
افزایش عرضه مسکن، قیمت آن که در حال حاضر 
دارایی بسیاری از بانک ها محسوب می شود، کاهش 
می یابد و بانک ها از این محل زیان می کنند؛ بنابراین 
چه بهتر که در اعطای وام مســکن ســنگ اندازی 

کنند.

آلبرت بغزیان، کارشــناس اقتصادی، در رابطه با 
این موضوع می گوید: البته بانک هــا املاک مازاد 
دارند و به جای اینکه اعتبار خود را به مسکن سازی 
تخصیــص دهند به ســمت ساخت وســاز مال ها 
رفته اند. از طــرف دیگر، متقاضیــان وام خرد که 
عمدتا مردم و کســب وکارهای کوچک هســتند، 
تقریبا ســهمی ناچیز از تسهیلات شــبکه بانکی 
دارند و همواره در سیاست های انقباضی و کنترل 
نقدینگی، اولین اصابت این سیاست ها نیز به همین 
 قشر اســت و بانک ها از دادن تســهیلات به آنان 

طفره می روند.
همچنین بانک هــا در حالی از نبــود منابع برای 
تخصیص به طرح های کشور همچون نهضت ملی 
مسکن گله می کنند که طبق آمار، نظام بانکی در 
فروردین ماه ۱۴۰۲، ۱۸۱ هزار میلیارد تومان و در 
اردیبهشت نیز ۳۳۴ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
پرداخت کرده انــد که تا پایان اردیبهشــت، ۵۱۵ 
هزار میلیارد تومان بوده است. در هر دو ماه میزان 
تسهیلات امهالی کمتر از یک درصد بوده و بنابراین، 

عمده این تسهیلات، جدید بوده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

 بانک ها با  خالی نگه داشتن خانه هایشان به نابسامانی ها دامن زده اند 

هدایت تسهیلات به سمت ساخت مسکن

کمبودشکرنداریم

تولیدنفتمیدانمشترکفروزانافزایشمییابدمردمازانعقادقرارداددربنگاههایغیرمجازپرهیزکنند

عرضهقطرهچکانیسیمان

شرایط رونق تولید مسکن 
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

یکی از مهم ترین اقدامات در حوزه بازار مســکن که باید دولت آن را در دستور کار خود قرار دهد تا از 
طریق آن شاهد کاهش هزینه ها باشیم، شکستن انحصار زمین و عرضه اراضی به مردم است. با توجه به 
آنکه اراضی لازم در اطراف تمامی شهرها وجود دارد باید این انحصار در حوزه زمین شکسته شود تا ما 
شاهد توسعه افقی شهرها در کشور باشیم. در کنار هدایت اعتبارات بانکی به سمت مسکن، تامین زمین 

نیز از مسائل مهم در حوزه ساخت مسکن به شمار می رود. 
از سوی دیگر تزریق تسهیلات به سمت ساخت مسکن بهترین اقدام برای کنترل و تثبیت بازار به شمار 
می شود. در صورتی که به جای حمایت مستقیم از صنعت فولاد، از بخش مسکن حمایت کنیم، این 
اقدام علاوه بر ایجاد زنجیره ارزش، از انحراف منابع نیز جلوگیری می کند؛ چراکه مسکن انتهای زنجیره 

است و فولاد تولید شده، وارد ساخت مسکن شده و مصرف می شود.
در برخی از مواقع ممکن است این تسهیلات به بخش تولید داده شده و درصدی انحراف داشته و همه 
آن وارد فعالیت تولیدی نشــود. بالعکس زمانی که مرحله به مرحله و متناســب با پیشرفت فیزیکی 
ساختمان تسهیلات پرداخت شود، با یک تأخیر زمانی از برخی صنایع حمایت می شود. از این جهت، 
حمایت از ساخت مسکن بهترین حمایت از تولید در کشور است. تسهیلاتی که به انتهای زنجیره داده 
می شــود، به صورت اوراق اعتباری می چرخد و از انتهای زنجیره به ابتدای زنجیره می رسد و عملًا آن 
سرمایه در گردشی که از محل بانک ها تامین می شود، با این روش تسهیلات دهی، به شکل زنجیره ای 

حل خواهد شد.
در واقع به جای اینکه به تولیدکننده پول بدهیم، اوراقی می دهیم که کارکرد پول داشته و در کل زنجیره 
می چرخد. عموماً صنایع معدنی بزرگ در دست خود دولت هستند و دولت می تواند بدون اینکه پولی 
به اقتصاد تزریق کند و به وسیله ی مدیریت اعتبار، کل زنجیره ی مســکن و صنایع مرتبطه را تأمین 

مالی کند.
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فناوری و 
اطلاعات

یک مقام مسئول معاونت علمی خبر داد؛
حمایت از استارتاپ های حوزه هوش مصنوعی، اینترنت 

اشیا و بلاکچین
مسئول کارگروه ترویج ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان دیجیتال معاونت علمی گفت: 
بخشی از هزینه های استارتاپ ها در حوزه های هوش مصنوعی، اینترنت اشیا و بلاکچین 
را پشتیبانی می کنیم. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان دیجیتال معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری با حضور در بیست و ششمین نمایشگاه الکامپ پذیرای  شرکت های 

دانش بنیان، نوپا و استارتاپ های حوزه دیجیتال است.
طاها ذیقیمت مسول کارگروه ترویج ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان دیجیتال معاونت 
علمی، در غرفه این ستاد در سالن ۸و۹ نمایشگاه بین المللی تهران، گفت: هدف اصلی 
حضور این ستاد در نمایشگاه الکامپ معرفی خدمات ستاد به زیست بوم اقتصاد دیجیتال 

به صورت شفاف به جامعه مخاطب است.
وی بیان کرد: توسعه زیست بوم اقتصاد دیجیتال هدف اصلی تشکیل این ستاد در معاونت 
علمی ریاست جمهوری اســت. این زیست بوم از یک ســری اجزا تشکیل شده است، 
»استارتاپ ها و ایده های این حوزه« » شتابدهنده ها و حامیان این ایده ها«، »دانشگاه ها و 
اماکن آکادمیک این حوزه به عنوان پشتیبان علمی و فنی زیست بوم اقتصاد دیجیتال« و 

»بازار این حوزه« اجزای آن را تشکیل می دهند.
ذیقیمت ادامه داد: ما در این ستاد ۴ فناوری را به عنوان فناوری های پیشران حوزه اقتصاد 
دیجیتال در نظر گرفتیم تا بتوانیم با توسعه آنها کاری کنیم که این زیست بوم موتور پیشران 
کل کشور شود. وی ادامه داد: این چهار فناوری شامل »هوش مصنوعی«، »اینترنت اشیا«، 
»بلاکچین« و »هوشمندسازی صنایع« می شود. چرا که اولویت های ما به عنوان پیشران 

فناوری ها، می تواند به توسعه اقتصاد دیجیتال کمک کند.
مسول کارگروه ترویج ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان دیجیتال در خصوص خدماتی که 
برای اجزای اکوسیستم فناوری در این حوزه در نظر گرفته شده است، بیان کرد: در حوزه 
استارتاپ ها و شتابدهنده ها یکی از چالش های این حوزه فهم نیازهای زیست بوم و آگاهی 
از محصولات استارتاپی که در خارج از کشور و بازارهای بین المللی عرضه شده و توانسته 

اند حجم قابل قبولی از بازار را کسب کنند، است.
وی گفت: در این خصوص ستاد سلسله گزارشاتی از تجربه کشورهای مختلف و فعالیت 
استارتاپ هایی که توانسته اند محصول و خدماتی را عرضه کنند را به صورت سالانه تهیه 
و در اختیار کل اکوسیستم قرار می دهد. وی در خصوص شتابدهنده ها نیز گفت: ستاد 
از شتابدهنده هایی که از استارتاپ ها و شرکت های فعال در چهار حوزه مورد نظرحمایت 
می کنند در قالب تفاهم نامه هایی حمایت می کند به این صورت  که بخشی از هزینه های 
استارتاپ را ستاد پشتیبانی می کند تا شتابدهنده ها بتوانند ایده ها را در این حوزه توسعه 

دهند، در حال حاضر ۲۰ تا۳۰ شتابدهنده در این حوزه با ستاد تفاهم نامه دارند.
وی گفت: از سوی دیگر شرکت های دانش بنیان و نوپایی در این حوزه فعال هستند که 
به محصول مبتنی بر فناوری ها رسیدند، بزرگترین چالش آن ها توسعه محصول، توسعه 
بازار و تامین مالی تحقیق و توسعه در جهت بهبود محصول فناورانه خود است، ستاد به این 

شرکت ها در زمینه توسعه بازار کمک می کند.
مسول کارگروه ترویج ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان دیجیتال ادامه داد: ستاد در این 
زمینه به شرکت ها کمک می کند تا سازمان ها و نهادهای دولتی و خصوصی که می توانند 
مخاطب محصول فناورانه آنها باشند را شناسایی کند و شرکت ها بتوانند باآنها ارتباط برقرار 
کرده و محصول خود را به فروش برسانند. تفاهم نامه های سه جانبه ای بین نهادهای دولتی، 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری و شرکت ها منعقد شده است، 

تا اینکه محصولات منطبق با نیاز واقعی بهره بردار توسعه داده شود.
ذیقیمت در خصوص تامین مالی تحقیق و توسعه و توسعه فناوری این شرکت ها نیز به 
عنوان بخش دیگری از خدمات ستاد گفت: ستاد طرح های مبتنی بر توسعه محصول را 
شناسایی و با قرار دادن تسهیلات کم بهره به شرکت ها به کاهش ریسک توسعه فناوری 

در شرکت ها کمک می کند.
وی ادامه داد: همچنین ستاد به نهادها وارگان های دولتی در خصوص فهم درست استفاده از 
این فناوری ها کمک می کند، تا بتوانند نیازهایی که از طریق این فناوری ها مرتفع می شود 
را به درستی بشناسند و ستاد نهادها را با شرکت های دانش بنیان که می توانم نیاز آنها را 

برطرف کنم مرتبط می سازد.
ذیقیمت اظهار کرد: ستاد همچنین در جهت توسعه برخی از این فناوری ها در کشور به 
عنوان تسهیلگر ورود کرده و ریسک کامل سرمایه گذاری در این حوزه ها را می پذیرد و به 
شرکت های دانش بنیان جهت تحقیق و توسعه این محصولات کمک می کند. در همین 
راستا تفاهم نامه های سه جانبه ای بین نهادهای دولتی که اعلام نیاز کرده اند، شرکت های 

دانش بنیان و معاونت علمی منعقد می شود.

دستور رئیس جمهور برای تشکیل کارگروه بررسی علت 
کندی اینترنت

رئیس جمهور با تاکید بر اقدامات خوب صورت گرفته برای توسعه شبکه ملی اطلاعات و 
سکوهای ایرانی و توسعه زیرساخت های ارتباطی، کارگروهی متشکل از مرکز ملی فضای 
مجازی و وزارت ارتباطات را مامور کرد تا گلایه های مردم درباره کندی اینترنت را بررسی 

و حداکثر تا یک ماه آینده نتیجه را ارائه کنند.
شورای عالی فضای مجازی به ریاست آیت الله سید ابراهیم رئیسی و با حضور سران قوای 

مقننه و قضائیه و سایر اعضای حقیقی و حقوقی تشکیل شد.
رئیس جمهور در این جلسه با تاکید بر اقدامات خوب صورت گرفته برای توسعه شبکه ملی 
اطلاعات و سکوهای ایرانی و توسعه زیرساخت های ارتباطی، به برخی گلایه های مردمی در 
سفرهای استانی در رابطه با کندی اینترنت اشاره و کارگروهی متشکل از مرکز ملی فضای 
مجازی و وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات را مامور کرد تا موضوع را بررسی و حداکثر تا 

یک ماه آینده نتیجه بررسی و راهکارهای رفع دغدغه های مردم را ارائه کند.
در این جلسه همچنین تطابق برنامه هفتم با سیاست های کلان حوزه فضای مجازی مورد 
بررسی قرار گرفت و اعضا تاکید کردند که با توجه به گسترش کاربری های این عرصه و 
افزایش روزافزون ارتباط زندگی مردم با فضای مجازی، ضرورت دارد که از برنامه های دقیق 

و جدی برای توسعه این بخش در ۵ سال آینده برخوردار باشیم.

کارمندان ویز توسط گوگل اخراج شدند
شرکت گوگل اعلام کرد کارکنان اپلیکیشن نقشه ویز )Waze( را به دلیل ادغام سیستم 
تبلیغات این اپلیکیشن، با فناوری گوگل ادَز، اخراج می کند. گوگل که اپلیکیشن ویز را در 
سال ۲۰۱۳ به مبلغ ۱.۳ میلیارد دلار خریداری کرده بود، اعلام کرد به منظور ایجاد یک 
تجربه بی عیب و نقص بلندمدت بهتر برای تبلیغات کنندگان ویز، این شرکت انتقال سیستم 
تبلیغات فعلی ویز به فناوری گوگل ادَز را آغاز کرده است. در راستای این به روزرسانی، گوگل 

مشاغل متمرکز به درآمدزایی تبلیغات ویز را کاهش داده است.
گوگل در دسامبر اعلام کرده بود که تیم های نقشه ویز و نقشه گوگل را برای یکپارچه کردن 
فرآیندها، ادغام خواهد کرد و آن را بخشی از واحد Google Geo می کند که مجموعه 

محصولات نقشه شامل Google Maps، Google Earth و Street View است.
بر اســاس گزارش رویترز، این خبر نخستین بار توسط شــبکه سی ان بی سی گزارش 
شد که به ایمیل کریس فیلیپس، مســئول واحد Google Geo اشاره کرده بود. وی 
 گفته بود که گوگل، تبلیغات کنندگان و شرکایش را روز چهارشنبه از این اقدام مطلع 

خواهد کرد.
گوگل در بحبوحه کندی تقاضا برای تبلیغات دیجیتالی که به کاهش درآمد این شرکت 
منتهی شــده، در تلاش برای کاهش هزینه ها بوده است. آلفابت که شرکت مادر گوگل 
است، در ژانویه، کاهش حدود ۱۲ هزار شغل را اعلام کرد که معادل بیش از شش درصد 

از کل کارکنانش بود.

اخبار

طی بازدید سرپرســت مرکز 
تحقیقات و آموزش عالی عتبه 
حسینی کشور عراق از سازمان 
پژوهش های علمی و صنعتی 
ایران، قرار شــد از تجارب این 
ســازمان برای راه اندازی مرکزی مشابه در عراق استفاده 
شود. به گزارش سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران 
)آیروست(، نمایندگان آستان قدس حسینی علیه السلام 

)عتبه حسینی( از دستاوردهای سازمان بازدید کردند.
یوسف خلف یوسف سرپرســت علمی مرکز تحقیقات 
علمی و نشر الســبط عراق وابســته به عتبه حسینی 
)علیه السلام( به همراه احمد موســی مدیر، کرار علی 
حسین مسئول اداری و علی الســاعدی مسئول روابط 
عمومی مرکز به منظور مذاکره و بازدید از توانمندی ها و 
دستاوردهای علمی و فناورانه سازمان و همچنین انتقال 
تجارب در راه اندازی پارک علم و فنــاوری بین المللی 
جمهوری اسلامی ایران، از سازمان پژوهش های علمی و 

صنعتی ایران بازدید کردند.
در ابتدای این دیدار دکتر حســن زمانیان معاون وزیر و 
رئیس سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران ضمن 

اشاره به نماد حاکمیتی سازمان در زمینه تحقیق و توسعه 
بیان داشت: با توجه به هدف و رسالتی که به عهده سازمان 
است در شورای حکیمان سازمان آینده پژوهشی دنیا تا 
سال دو هزار و پنجاه پیش بینی و نیازهای پژوهشی را در 
بیست و چهار پروژه کلان و ملی استخراج نموده تا بتوانیم 
به هدف خود که رفع نیازهای کلان کشور است رسیده و 

به تحقیقات اساسی مورد نیاز جامعه دست یابیم.
دکتر حسن زمانیان افزود: سازمان، تجهیزات مورد نیاز 
انتقال فناوری به صنعت را با ســاخت و تجهیز پایلوت 
پلنت های مختلفــی در این زمینه به اجرا گذاشــته و 
همچنین پل ارتباطی بین دانشگاه و صنعت نیز است. 
معاون وزیر عتف گفت: مدلی که ما به شــما پیشنهاد 
می دهیم و برای آن آمادگی داریم پیاده سازی نمونه ای از 
سازمان پژوهش های علمی و صنعتی ایران در کشورهای 
اســلامی به ویژه محور مقاومت اســت تــا دانش را به 

محصول تبدیل نمایید.
یوسف خلف یوسف ضمن تشکر از میزبانی سازمان بیان 
داشت: عتبه حسینی خدمات علمی و پزشکی زیادی 
به مردم عراق داشته از جمله تاسیس هفت بیمارستان 
تخصصی و سه دانشگاه پیشرفته که میزبان دانشجویان 
فراوانی است. وی افزود: ارادت و علاقه زیاد مردم عراق 
به جمهوری اســلامی ایران وجود دارد و بهترین دلیل 
آن دفاع ایران از عــراق در مقابله با داعش و متجاوزین 

به این کشــور اســت و ما این محبت را همیشه به یاد 
خواهیم داشت.

او تأکید کرد: فرمان حضرت آیت الله سیستانی موجب 
شد که شــهرکی را تاســیس نماید که در آن در زمینه 
علم و فناوری های روز دنیــا تلاش هایی صورت گیرد و 
در حقیقت ما به دنبال جذب واحدهای فناور پیشــگام 
در زمینه علوم و فناوری هســتیم و آرزوی ما این است 
که همان طور که ایران در دفاع و بیرون راندن بیگانگان 

به ما کمک کرد در احداث این شهر و پارک بین المللی 
یاری گر ما باشــد. وی گفت: شــهر علمی که قرار است 
تاسیس شود با هماهنگی وزارت علوم عراق خواهد بود 
و همکاری پارک های علم و فناوری موجود در ایران می 
تواند کمک شایانی به این امر نماید و به همین خاطر و به 
دستور آیت الله سیستانی ما به ایران آمدیم تا بازدیدی از 
دستاوردهای شما داشته باشیم و از نزدیک با روند علم و 

دانش در ایران آشنا شویم.

رئیس سازمان پژوهش های علمی و صنعت خبر داد:

تأسیس پارک بین المللی علم و فناوری با محوریت ایران
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارشاد در بازدید از نمایشگاه الکامپ ۲6، با حضور 
در غرفه ســازمان نظام صنفی رایانــه ای وعده داد که 
راه اندازی مناطق آزاد مجازی که از سوی این سازمان 

ارائه شده است را پیگیری کند.
محمد مهدی اسماعیلی با حضور در بیست و ششمین 
دوره نمایشــگاه الکامپ، در غرقه سازمان نظام صنفی 
رایانه ای حضور یافت و با رئیس این سازمان گفت و گو 
کرد. بر اساس این گزارش »سیدحسن هاشمی« رئیس 

سازمان نصر کشور در این نشســت به تشریح فعالیت 
های حوزه فاوا و بیان مشــکلات این بخش پرداخت. 
هاشمی به توضیح مواردی مانند قطب مراکز داده و نگاه 
جزیره ای به آن و دغدغه مشکل تامین برق، هزینه های 
تحمیل شــده به دلیل وجود تحریم ها، موانع رقابت، 

مشکلات زیرساختی و موضوع فریلنسرها پرداخت.
رئیس ســازمان نظام صنفی رایانه ای کشــور درباره 
فریلنسرها گفت: اشخاص بسیاری در کشور برای کسب 

درآمد دلاری به سمت فعالیت های فریلنسری سوق 
یافتند. این افراد با گرفتن پروژه های خارجی و انجام آن 
در داخل، درآمدهای خوبی کسب کردند؛ اما متاسفانه 
به دلیل این که ســاختارمند و هدفمند نبوده اســت، 
نمی توانند درآمد خود را به صورت مستقیم وارد کشور 
کنند. هاشمی در این نشست به طرح راه اندازی منطقه 
آزاد مجازی که پیش از این از سوی سازمان نصر کشور 
پیشنهاد شده است هم اشاره کرد و گفت: با ایجاد این 

مناطق، فریلنسرها امکان ثبت هویت خود را داشته و 
ما می توانیم در این مناطق سرمایه گذار خارجی جذب 
کنیم. همچنین سازمان نظام صنفی رایانه ای آمادگی 
دارد تا نقش واســط را برای راه انــدزای مناطق آزاد 
مجازی ایفا کند. وزیر ارشاد در این نشست، با استقبال از 
راه اندازی مناطق آزاد مجازی، آن را خوب ارزیابی کرد و 
خواست این طرح از سوی سازمان نظام صنفی رایانه ای 

برای پیگیری به صورت مکتوب ارائه شود.

یک شرکت دانش بنیان ایرانی فعال در حوزه مدیریت 
پسماند موفق شد ســامانه مدیریت پسماند صنایع را 
پیاده و اجراسازی کند. سید مجتبی مرتضوی مدیرعامل 
شرکت دانش بنیان هم اندیشان صنعت مشاور، هدف 
اصلی این مجموعه را ارتقای بهره وری در حیطه مدیریت 
پســماند عنوان کرد و گفت: این مجموعه دانش بنیان 
طرح عظیم مدیریت هوشمند پسماندهای پالایشگاهی 
و پتروشــیمی به صورت کاملا مکانیزه را با استفاده از 
روش های بهبود فرآیند و ابزارهای مناسب و نرم افزارهای 
کاربردی و استاندارد با دید مدیریت برنامه ریزی منابع 

سازمان )ERP( در دستور کار خود قرار داد.
وی درخصوص اهمیت و ضرورت مدیریت پســماند 
خاطرنشــان کرد: مدیریت ذخیره سازی، حمل ونقل، 
دفن و امحاء پسماندهای پالایشــگاهی و پتروشیمی 

به ویژه پســماندهایی که در طی عملیات  اجرایی در 
واحدهای صنعتی تولید می شــوند و بــه دلیل وجود 
مواد آلی سمی و فلزات سنگین و غیره عمدتاً در دسته 
پســماندهای ویژه و خطرناک جای می گیرند، بسیار 
ضروری است. این فعال حوزه فناوری ادامه داد: هرگونه 
حمل و نقل، نگهداری یا امحاء غیراصولی این پسماندها 
می تواند اثرات مخربی را در محیط زیســت و کاهش 
سطح کیفیت زندگی و ایجاد آلودگی در بر داشته باشد.

مرتضوی یادآور شد: لازم اســت با طرح یک سیستم 
اطلاعاتی مدیریت پســماند و همچنیــن با مدیریت 
اطلاعات ایستگاه های نگهداری پسماند، ماشین آلات 
حمل و نقل و کنترل تردد آنها، عملکرد تولیدکنندگان 
و پیمانکاران پسماند و روش های مدیریت پسماندها، 
بستری مناسب برای اجرای چرخه های بهبود و اقدام 

اصلاحی در حوزه کاهش ریسک های ایمنی و زیست 
محیطی فراهم شود.

وی به معرفی محصول دانش بنیــان این مجموعه به 
منظور مدیریت همه جانبه پســماند تحت عنوان نرم 
افزار جامع مدیریت پسماندهای نفت، گاز، پتروشیمی 
و پالایشــگاهی پرداخت و گفت: بــا مطالعه در زمینه 
فرآیندهای پسماند متوجه شدیم که در این صنعت در 
کشورمان نرم افزار سیستماتیک وجود ندارد از همین رو 
با تحقیق و توسعه نرم افزار جامع مدیریت پسماندهای 
نفت و گاز و پتروشیمی را تولید کرده و تاکنون در بیش 

از ده شهر استقرار دادیم.
مدیرعامــل شــرکت هم اندیشــان صنعت مشــاور 
درخصوص ویژگی های ایــن محصول دانش بنیان که 
آن را از نمونه های داخلــی و خارجی متمایز می کند، 

تصریح کرد: این نرم افزار ۱۳ مــاژول )کنترل و برنامه 
ریزی تولیدی( دارد، این درحالی اســت که برخی از 
این ماژول ها رقیب ندارنــد و همچنین این محصول با 
کیفیت برتر از نمونه های خارجی، قیمتی بسیار پایین 

تر از آن ها دارد.
براساس گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری، مرتضوی ادامه داد: استفاده 
از این نرم افزار باعث شده اســت که به تمامی مسایل 
مرتبط با پســماند به صورت کاملا جزئی نگاه شود به 
طوری که اطلاعــات و داده های مرتبط با پســماند تا 
رســیدن به یکی از مراحل بازیافت، تفکیک، پردازش 
و یا بازبابی رها نمی شود و تا حصول نتیجه پیگیری و 
فقط درصورتی که در مراحل عنوان شده جای نگیرد، 

دفع می شود.

معاونان وزرای ارتباطات و فنــاوری اطلاعات ایران و 
روسیه نقشــه راه توســعه روابط و تعاملات دو کشور 
در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات مرور و بررســی 

کردند.
جلسه کاری مشــترک هیئت ایرانی به ریاست میثم 
عابدی، معاون فناوری و نوآوری و با حضور محمد جعفر 
پور، معاون وزیر و رئیس شرکت ارتباطات زیرساخت، 
محمــود لیائی معاون وزیــر، رئیــس هیئت مدیره و 
مدیرعامل شرکت ملی پســت، اکبر قنبرپور، مشاور 
وزیر و رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت خدمات 
هوایی پیام، محمدجعفر صدیــق دامغانی زاده، رئیس 
پــارک ارتباطات و فناوری اطلاعات با هیئت روســی 
به ریاست الکســاندر شــویتوف، معاون وزیر توسعه 

دیجیتال، ارتباطات و رســانه های جمعی روســیه در 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار شد.

در این جلسه که به بررســی نقشه راه توسعه روابط دو 
کشــور در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات و مرور 
توافقات گذشته اختصاص داشت میثم عابدی، معاون 
فناوری و نوآوری ابراز خوشنودی کرد که پس از سه دور 
جلســه و مذاکره، توافقات دو کشور در برخی حوزه ها 

وارد فاز عملیاتی شده اند.
وی در ادامه تأکید کرد: امیدوارم پس  از این جلســه و 
ادامه گفت وگوها با حضور شرکت های ایرانی و روسی 
زمینه اجرایی شدن سایر توافقات قبلی دو کشور فراهم 
شــود و ســطح تعاملات در حوزه ارتباطات و فناوری 

اطلاعات به بالاترین سطح خود برسد.

در ادامه این جلســه معاونان وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات حاضر در این جلسه با اشاره به حوزه مأموریتی 
خود به تشریح موضوعات موردعلاقه برای توسعه روابط 

و یا ایجاد زمینه کاری مشترک پرداختند.
همکاری های مشــترک در زمینه های ترانزیت داده، 
امنیت سایبری، پســت، تجارت الکترونیکی و اقتصاد 
دیجیتــال، صنعت فضایــی، برقراری ارتبــاط میان 
شرکت های خصوصی دو کشور که در حوزه ارتباطات 
و فناوری اطلاعات فعال هســتند، ایجاد مرکز نوآوری 
مشــترک در ایران ازجمله موضوعاتی بود که در این 
جلسه به تفسیر از ســوی معاونان وزیر ارتباطات برای 

طرف روسی تشریح شد.
معاون وزیر توســعه دیجیتال، ارتباطات و رسانه های 

جمعی روسیه نیز در این جلســه با اشاره به حضور در 
نمایشگاه الکامپ که با حضور وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات پس از چهار ســال وقفه افتتاح شد و حضور 
قابل توجه شــرکت های فناور ایرانی در این نمایشگاه 
تأکید کرد که جمهوری اســلامی ایران ظرفیت های 
خوبی در حوزه ارتباطات و فنــاوری اطلاعات دارد که 
این ظرفیت ها می تواند منجــر به تقویت همکاری ها و 

تعاملات دو کشور شود.
شــویتوف در ادامه با اشــاره به موضوعات موردعلاقه 
طرف ایرانــی برای توســعه همکاری هــا تأکید کرد 
که این آمادگی از طرف کشــورش وجود دارد که در 
همه زمینه های مورد اشــاره ســر فصل تازه ای برای 

همکاری های مشترک ایجاد کند.

طبق گفته وزیر ارتباطات، ستاد هماهنگی اربعین در 
وزارت ارتباطات با حضور وی تشکیل شده و در تلاش 
هستند یک بســته خدمات ارتباطی فناورانه را برای 

زائران فراهم کنند.
پیاده روی اربعین یکی از آیین های مهم شیعیان است 
که هر ســاله در ایام منتهی به اربعین حسینی برگزار 
می شود، به نحوی که این رویداد در سال های اخیر به 
عنوان بزرگترین گردهمایی سالیانه مذهبی در جهان 
ثبت شده است. سال گذشته اقدامات گوناگونی جهت 
تســهیل ارتباط مردم در این مراســم از سوی وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات اندیشــیده شد. به طور 
مثال در زمینــه افزایش کیفیت ارتبــاط در مرزهای 
جنوب شرقی تا به ســمت غرب و جنوب غربی حدود  
۳۸ سایت سیار توسط اپراتورهای همراه جهت بهبود 

کیفیت ارتباطی در مرزها قرار داده شد.
همچنین از ابتدای مرز مهران تا نجف در ورودی ســه 
تا از شــهرهای در مســیر، اینترنت و وای فای رایگان 
قرار داده شد و از مســیر نجف تا کربلا فعلا ۱۱ موکب 

وجود داشــت که اینترنت رایگان بر بستر وای فای را 
ارایه داد. بنابراین با نزدیک شــدن به این ایام، وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات به رســم هرساله تدابیر 
گوناگونی برای زائران اندیشــیده اســت و آنگونه که 
مســئولان تأکید کرده اند، هر ســاله این وزارت خانه 
با توجه به وظایف و مســئولیت های خود تلاش کرده 
که بهترین سرویس ها و خدمات خود را در ایام اربعین 
حسینی به زوار از مبدا مسیرها در ایران تا مقصد آنان 
در نجف و کربــلا ارائه کند. به همیــن منظور چندی 
پیش وزیــر ارتباطــات در دیدارهایی با مســوولان 
عراقی در زمینه تقویت زیرســاخت های ارتباطی در 
 مسیرهای زوار در عراق و ارائه سرویس های باکیفیت 

مذاکراتی انجام داد.
اما در سال جاری قرار اســت با پیگیری و تاکید وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات خدمات و ســرویس های 
بهتر و متنوع تری نســبت به ســال گذشــته به زوار 
اربعین ارائه شــود. در همین رابطه وزیــر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات بــه تازگــی دربــاره مهم ترین 

برنامه های این وزارت خانه برای اربعین امســال گفته 
است:  ســتاد هماهنگی اربعین را در وزارت ارتبطات 
با حضور من تشــکیل شــد. ما در تلاش هستیم که 
یک بســته خدمات ارتباطی فناورانه را بــرای زائران 
فراهم کنیم. از بحث تقویت زیرســاخت های ارتباطی 
تا نقاط مــرزی گرفته تــا اینکه بــا وزارت ارتباطات 
 عراق رایزنی می کنیــم که بتوانند خدمــات بهتری 

را به مردم ارائه کنند.
وی افزود: درحــال پیش بینی بســته های رومینگ 
مناســبت تری را نسبت به سال گذشــته در تعامل با 
اپراتورهــا هســتیم. همچنین فراخــوان داده ایم که 
سکوهایی که می توانند کمک کنند به تسهیل سفر زوار 
از بحث جابه جایی مسافر و ســفر اشتراکی یا اشتراک 
اطلاعاتی که در مسیر پیاده روی وجود دارد، بر بستر 
پلتفرم ها به صورت کلی یک مجموعه حمایتی فناورانه 

جهت تسهیل سفر زوار در پیش بینی کرده ایم.
از ســوی دیگر اپراتور اول تلفن همراه )همراه اول( به 
تازگی از بســته های ویژه رومینگ عــراق همراه اول 

از عرفه تا اربعین رونمایی کرده اســت. ایــن اپراتور 
اعلام کرده با نزدیک شــدن به روز عرفــه که نهمین 
روز از مــاه ذیحجــه اســت و از روزهای مهــم برای 
مسلمانان و شــیعیان به حســاب می آید، همراه اول 
دو بســته ویژه رومینگ عراق خود را معرفی کرد. این 
دو بســته مختص زائران عتبات عالیات است و شامل 
»اینترنت نامحدود ۷ روزه« در عراق می شود که زائران 
ایرانی با فعال ســازی آن ۱۵ دقیقه مکالمه رومینگی 
نیز هدیه خواهند گرفــت که اینترنت پرســرعت را  
ارائه می دهد. همچنین »بســته مکالمــه ویژه« ای 
 شــامل ۱۵ دقیقه مکالمــه رومینگی نیز بــه زائرین 

محترم ارائه گردید.  
متقاضیان استفاده از این بســته های ویژه، می توانند 
به دو طریق نســبت به فعالســازی آن اقــدام کنند؛ 
شماره گیری کد دستوری »ســتاره ۱۰ ستاره ۲۹۱۳ 
ســتاره ۰۴ مربع« یــا مراجعه به پرتال فروشــگاهی 
 همــراه اول بــه آدرس Shop.mci.ir از جمله این 

روش هاست.

وعده وزیر ارشاد برای پیگیری راه اندازی مناطق آزاد مجازی

موفقیت دانش بنیان ایرانی در پیاده سازی مدیریت پسماند صنایع

بررسی نقشه راه توسعه روابط ایران و روسیه در حوزه فاوا

جزئیات ارائه بسته خدمات ارتباطی فناورانه برای زائران اربعین
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کشاورزي

يكــي از مشــكلات چرخــه توليد 
محصــولات كشــاورزي؛ موضــوع 
بازاريابي و دسترسي به خريدار است 
كه به گفته كارشناسان حوزه بازاريابي 
دليل اين مســاله، پراكندگي مناطق 
روســتايي و دوري آن از مراكز فروش است. از قديم تا به الان 
عرضه محصولات كشاورزي و دامداري از طريق واسطه هايي 
صورت مي گرفت كه اين امر باعث مي شــد كه ســودمندي 
روستاييان از توليد محصولات روســتايي به حداقل برسد و 
واسطه ها بيشترين سود را كسب كنند. بسياري از متخصصان 
و كارشناسان بخش كشــاورزي معتقدند كه امروزه بازاريابي 
يكي از ضرورت هاي نظام توليد كشاورزي است كه اهميت آن 
در فرآيند توليدات روستايي بسيار مشهود است. بازاررساني 
محصولات كشاورزي شامل تمام فعاليت ها از مرحله برداشت 

مواد خام از مزرعه تا مرحله مصرف نهايي فرآورده مي شود. 

  اصلاح نظام بازار كشاورزي
احمد روستا، استاد دانشــگاه و كارشــناس حوزه بازاريابي 
معتقد است كه بازار رساني محصولات كشاورزي شامل تمام 
عملياتي است كه موجبات انتقال فرآورده هاي كشاورزي اعم 
از محصولات زراعي، دامي، سردرختي و غيره از مراكز توليد 
به مراكز مصرف را )مصرف نهايي( فراهم مي كند. اين اســتاد 
دانشگاه در گفت وگو با »كسب و كار« با اشاره به اهميت توجه 
به بحث بازاريابي محصولات كشاورزي، مي گويد: اصلاح نظام 
بازار محصولات كشاورزي، اهميت بسياري در فرآيند توسعه  
بخش كشاورزي دارد، چراكه بســياري از طرح هاي فني در 
جهت افزايش كيفيت و بهره وري فرآيند توليد به دليل نقصان 
نظام بازار محصولات كشاورزي و ضعف اقتصادي توليدكننده، 
در عمل اجرا نمي شوند. اين كارشناس در ادامه با تاكيد بر اين 
موضوع كه سياست هاي كلان نظام بخش كشاورزي بر حمايت 
موثر از سامان دهي فرآيند توليد و اصلاح نظام بازار محصولات 
كشاورزي است، معتقد است كه اين درحالي است كه به دليل 
ساختار نامناســب نظام بازار محصولات كشــاورزي، فاصله 
بسياري بين قيمت بازار سرمزرعه و بازار مصرف ديده مي شود 
كه هيچ يك از توليدكنندگان و مصرف كنندگان از آن منتفع 
نمي شوند، بلكه اين وضعيت موجب ضعف روز افزون اقتصادي 

توليد كنندگان و تقويت ساختار واسطه گري شده است. 

  عدم حمايت دولت در توسعه بازار
به گفته اين اســتاد دانشــگاه درحال حاضر شــكايت اصلي 
كشاورزان درباره چگونگي عرضه محصولات توليدي آنان در 
بازار مصرف، پايين بودن ســهم دريافتي آنها از قيمتي است 
كه مصرف كننده پرداخــت مي كند كه البته روســتا معتقد 
اســت كه اين امر ناشــي از كمبودهاي موجود در ســاختار 
بازار محصولات كشاورزي است. وي نامناسب بودن ساختار 
تســهيلات بازاريابي، ناپايداري قيمت، فصلي بودن توليدات 
كشاورزي، نامناسب بودن سيستم اطلاع رساني بازار، هزينه 
بــالاي توليد و ضايعات فــراوان در طول مراحــل توليد را از 
جمله مســائل و مشــكلات بازاريابي محصولات كشاورزي 
مي داند و ادامه مي دهد: حضور دلالان و واسطه هاي فراوان و 
همچنين نامناسب بودن حمايت هاي دولت در زمينه توسعه 
بازار و سياست هاي بازاريابي توليدات روستايي از ديگر موانع 
توســعه بازاريابي محصولات كشاورزي اســت كه همه اين 
عوامل دســت به دست هم داده و مانع دســتيابي كشاورزان 
به درآمدهاي بالا و افزايش ارزش افزوده مي شــود. اين استاد 
دانشگاه معتقد اســت كه روش هاي بازاريابي سنتي، امروزه 
در دنيا منسوخ شده است بنابراين لازم است توليدكنندگان و 
اتحاديه هاي روستايي و كشاورزي كشور آموزش هاي جديد 
 را در زمينه بازاريابي فرا گيرند تا بدين ترتيب دست واسطه ها 

كوتاه شود. 

  استفاده از تجارت الكترونيك
اين كارشناس كشــاورزي اســتفاده از تجارت الكترونيك را 
براي توسعه بازاريابي كشاورزي مفيد مي داند و معتقد است: 
يكي از مشكلات چرخه  توليد محصولات كشاورزي، موضوع 
بازاريابي و دسترســي به خريدار اســت كه اين امر به دليل 
پراكندگي مناطق روستايي و دوري آن از مراكز فروش است. 
وي در ادامه با تاكيد بر  اين موضوع كه يكي ديگر از معضلات 
توليــد محصولات روســتايي، نبود اطلاع كافــي از تقاضاي 
بازار اســت، مي گويد: در نتيجه اين امر گاهي شاهد كميابي 
برخي از محصولات در بعضي از ســال ها هســتيم و گروهي 
ديگر از محصولات، مازاد تقاضاي بازار عرضه مي شــوند. اين 
كارشناس كشاورزي بر اين باور است كه براي توليدكنندگان 
مناسب ترين شيوه فروش محصول در صورت وجود خريداران، 
به صورت ســلف خر )پيش فروش( اســت و ادامه مي دهد: از 

طريق تجارت الكترونيك براي روســتاييان مي توان به حل 
اين معضل پرداخت و گســترش بازارهاي موجود در ســطح 
كشور، خدمات بهتر براي مشــتريان، افزايش درآمد و فروش 

روستاييان و نبود واسطه ها را فراهم كرد. 

  لزوم برنامه ريزي و مديريت 
اين استاد دانشگاه در بخشي ديگر از صحبت هاي خود با اشاره 

به اين موضوع كه تا زماني كه زيرســاخت هاي لازم در بخش 
كشاورزي فراهم نشــود، نمي توان در بازار كشاورزي تحول 
ايجاد كرد، مي گويد: كشاورزي نياز به برنامه ريزي، مديريت و 
سازماندهي دارد و استفاده از فناوري ها، ابزارآلات و تكنولوژي 
نوين مي تواند بازدهي محصول را بالا ببرد، از سوي ديگر بايد 
زمان كشت را بدانيم، زمان برداشت محصولات سردرختي را 
بدانيم و سپس با استفاده از ماشين هاي خاص وارد بازار كنيم. 

روستا با اشاره به بورس كشاورزي ايران، تاكيد مي كند: بورس 
يكي از بازوهاي اقتصادي كشور است اما بورس كشاورزي در 
ايران منفعل اســت و در تمام دنيا محصولات كشاورزي وارد 
بورس مي شوند اما در ايران پايين بودن درآمدهاي كشاورزي، 
نبود نهاده ها، بالا بودن قيمت ادوات، مشــكلات آب و وجود 
كشاورزي سنتي، مشكلات توليد را بالا برده و باعث شده بخش 
كشاورزي نتواند در بورس رقابت خوب و مناسبي داشته باشد. 

»كسبوكار«مشكلاتبازاريابيمحصولاتكشاورزيرابررسيميكند

ساختار نامناسب نظام بازار،  بلاي جان کشاورزان

زعفــران را مي تــوان از جنبه هــاي 
دارويــي، صنعتي و تغذيــه اي مورد 
بررســي قرار داد و اهميت ديگر اين 
محصول را بايد در نحــوه صادرات و 
عرضه آن در بازار ايران مورد نقد قرار 

داد. 
به گفته كارشناســان نحوه بســته بندي اين محصول داراي 
اشكالاتي اســت و اين موضوع باعث بروز مشكلاتي در زمينه 
توليد و صادرات آن خواهد شــد. از طرفي كشــوري همچون 
افغانستان كه در سال هاي گذشــته پيازچه زعفران را از ايران 
خريداري مي كرد، اكنون پيشرفت قابل ملاحظه اي را در توليد 
زعفران كرده است و به دنبال گرفتن نبض بازار خاورميانه است. 
چين هم به نوعي با استفاده از زعفران ايراني در بسته بندي هاي 
مختص به كشــور خود و به نوعي با برند ســازي سودجويانه، 
آسيب هاي جدي را به زعفران كشور وارد كرده است. فعالان 
صنفي اعتقاد دارند كه فعاليت مخرب دلالان در بازار زعفران 
هم يكي از عوامل نوسان قيمت در بازار اين محصول شده است 

و آنها خواستار برخورد جدي با برهم زنندگان بازار هستند. 

شكست در توليد و صادرات زعفران با عدم نظارت 
بر نحوه بسته بندي 

نماينده خراســان جنوبي در اتاق اصناف ايران تاكيد كرد: اگر 
فكري براي بسته بندي زعفران نكنيم، در توليد و صادرات آن با 

شكست مواجه خواهيم شد. 
حســن مالكي نژاد از كاهــش توليــد زعفــران از 14تن به 
11 تــن خبــر داد و گفت: ســالانه 14 تن زعفران خشــك 
در قائنات توليد مي شــد كه امســال به دليل خشكســالي و 
حمايت نشــدن از توليدكنندگان، توليد زعفــران به 11 تن 
كاهش يافته اســت. رئيس اتاق اصناف شهرســتان قائنات 
با بيــان اينكه درآمــد اصلي مــردم در شهرســتان قائنات 
توليد زرشــك و زعفران اســت، تصريح كرد: در چند ســال 
اخير افغانســتان با خريد پيازچه زعفــران از توليدكنندگان 
ايراني اقدام به توليد زعفــران كرده و بــه زودي رقيب ايران 
 مي شود، اين موضوع باعث ضرر و زيان توليدكنندگان كشور 

شده است. 

نبود كارخانه هاي بســته بندي زعفران در كشور 
ضعف اصلي توليد به  حساب مي آيد

مالكي نژاد افــزود: نبود كارخانه هاي بســته بندي زعفران در 
كشور ضعف اصلي توليد به  حســاب مي آيد و با توجه به اينكه 
بارها خواســتار تاسيس كارخانه هاي بســته بندي در قائنات 
شده ايم، تاكنون اقدامي صورت نگرفته است، اگر فكري براي 
بسته بندي محصولاتمان نكنيم در صنعت زعفران با شكست 

مواجه خواهيم شد. 
مالكي نژاد تصريح كرد: زعفران توليد شده در قائنات از طريق 
واسطه ها با كمترين قيمت خريداري و سپس به صورت فله اي 

به امارات و اسپانيا صادر مي شود و كشور اسپانيا زعفران ايراني 
را با بسته بندي مرغوب به فروش مي رساند. 

وي با بيان اينكــه دولت تاكنون حمايتــي از مهم ترين توليد 
كشور كه زعفران است، نداشــته، افزود: تاسيس كارخانه هاي 
بســته بندي به نفع توليد و صادرات ايران است زيرا مي توانيم 
توليد داخلي را با نام ايراني و با بهترين بســته بندي به جهان 

صادر كنيم. 

درآمد پايين واحدهاي صنفي عرضه كننده زعفران 
به دليل ركود و خشكسالي در قائنات 

مالكي نژاد اظهار كرد: تمام توليدكنندگان زعفران خواســتار 
ايجاد كارخانه هاي بسته بندي و جلوگيري از صادرات زعفران 

به صورت فله اي هستند. 
وي ركود بازار در ســال جاري را بي ســابقه دانست و گفت: با 
وجود ركود و خشكسالي در قائنات امسال واحدهاي صنفي از 

كمترين ميزان درآمد برخوردار بوده اند. 

قيمت زعفران همواره در حال تغيير است
نادر كامران فر؛ بنكدار مواد غذايي در بازار بزرگ تهران از وجود 
زعفران هاي تقلبي در بازار خبر داد و اظهار داشت: در ابتدا بايد 

عنوان كنم تخلفي كه كشــور چين در زمينه عرضه زعفران 
انجام مي دهد، باعث تاسف است. زعفران قائنات با بسته بندي 
و الحاق برند مختص به چين، وارد بازار كشورها مي شود و اين 
عمل سودجويانه بايد جوابي از سوي كشورمان داشته باشد و 
بهترين راه اين است كه صادرات زعفران در تلاطم نباشد و در 
اين مسير برنامه ريزي هاي مناسبي مدون كرد. وي در گفت وگو 
با »كسب وكار« ادامه داد: همچنان زعفران تقلبي در بازار عرضه 
مي شود و سازمان حمايت از مصرف كنندگان و اداره بازرسي بايد 

اين مورد را كنترل كنند. 
كامراني فــر تصريح كــرد: فعاليــت مخــرب دلالان هم در 

به هم ريختن بازار زعفــران موثر بوده اســت، در حال حاضر 
برهم زنندگان بازار اين محصول، نقش زيادي در روند افزايشي 

قيمت زعفران داشتند. 
اين فعال صنفي با اعلام اينكه قيمت زعفران همواره در حال 
تغيير است، عنوان كرد: ايران جزو بزرگ ترين توليدكنندگان 
زعفران در جهان است چرا مسئولان ذيربط نبايد عوامل موثر و 
مخرب در توليد، توزيع و صادرات اين محصول را به طور دقيق 

ارزيابي كنند؟
 وي درباره نحوه تقاضا براي خريد طلاي سرخ گفت: زعفران 

هرچه خشك باشد تقاضا براي آن در بازار بيشتر است. 

بهدلیلخشكسالیقائناتصورتگرفت

کاهش درآمد واحدهای صنفی فروشنده زعفران
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گردشگری

»کسبوکار«ازنقاطگردشگریجنوبایرانگزارشمیدهد

عسلويه؛ همزيستي صنعت و طبيعت
از بهترين گزينه هايي كه در اين روزهاي سرد 
پاييزي مي توان براي سفر انتخاب كرد، خليج 
نايبند واقع در بندر عسلويه است. خليجي كه 
زيبايي مسحور كننده اش از چشمان گردشگران 
پنهان مانده و با اندكي توجه مي تواند به يكي از نقاط توريستي 
كشور تبديل شود.  امروزه عســلويه به خاطر ميدان هاي وسيع 
گازي اش در جهان معروف است و هنگامي كه شما در اين شهر تردد 
مي كنيد، آن چيزي كه بيش از هرچيزي نظر شما را جلب مي كند 
دكل هاي گاز در دامنه كوه و مجتمع هاي عظيم گازي است كه شهر 
را به صورت يك مجتمع بزرگ صنعتي نشان مي دهد و سنگيني 
بوي گاز را شما همه جا حس مي كنيد اما كافي است شما قدري از 
شهر فاصله بگيريد و به سمت خليج نايبند برويد تا زيبايي هاي اين 

منطقه را حس كنيد. 
از نظر گردشــگري خليج نايبند در ساحل شمالي منطقه نايبند 

با وســعت 4130 هكتار يكي از ارزشــمندترين زيستگاه هاي 
دريايي خليج فارس اســت. حوزه هاي متعدد، جنگل هاي حرا، 
سواحل ماسه اي درخشــان در بخش هاي شــمالي و شرقي و 
سواحل صخره هاي داراي حاشيه باريك ماسه اي و بخش غربي 
منطقه حفاظت شده نايبند، دشت هاي مشجر و دره هاي عميق 
و صخره هاي عظيم در بخش جنوبي بديع ترين چشــم اندازهاي 
طبيعي سواحل خليج فارس را يكجا گرد آورده است، همچنين 
فاصله اندك رشته كوه هاي سر به فلك كشيده زاگرس و ساحل 
ماسه اي درخشان و زيباي خليج نيلگون فارس، پوشش گياهي 
سرســبز در جاي جاي منطقه، امتداد خشكي دماغه نايبند در 
خليج فارس و به وجود آوردن خليــج نايبند، وجود صخره هاي 
مرتفع مناسب براي ماهي گيري و درختان كهنسال انجير معابد 
در دماغه پارك نايبند به همراه هوايي مناســب و دلپذير منطقه 
عسلويه را به مكاني رويايي براي گردشگري تبديل كرده است. 

آب آرام و بي صدا در لابه لاي درختان هميشه سرسبز حرا و وجود 
خرچنگ ها، ماهي ها و ديگر آبزيان در ميان آنها، بالا و پايين رفتن 
آب در طول شبانه روز در نتيجه جزر و مد خاطره اي به ياد ماندني را 

براي بازديد كنندگان اين جنگل  به وجود می آورد. 
علاوه بر آن نايبند داراي ارزش هاي زيســتي منحصر به فردي 
جهت زاد و ولد پســتانداراني نظير قوچ و ميش، كل و بز است. از 
پستانداران دريايي كه در بخش آبهاي آزاد موجود در پارك يافت 
مي شود، مي توان انواع دلفين و نهنگ را نام برد كه عمق زياد آب 
در اين بخش دلفين ها را متوجه خود ساخته و شيرجه زدن دلفين ها 
و شناي دسته جمعي كوســه ماهي ها از صحنه هاي بسيار زيباي 
طبيعي اين قسمت از پارك است. مجموعه خليج نايبند و منطقه 
حفاظت شده نايبند محيط مناسبي را براي زيست و تغذيه انواع 
بي مهرگان، ماهي ها، خزندگان، پرندگان و پستانداران فراهم آورده 
است كه بسياري از آنها گونه هاي نادر يا در حال انقراض محسوب 
مي شوند. از ساير پستانداران خشكي زي موجود در منطقه مي توان 
به گرگ، شغال، خرگوش، روباه و انواع جوندگان نيز 

اشاره كرد. 
جالب است بدانيد كه روزگاري اين 
منطقه از لنگرگاه هاي معروف منطقه 
بوده و بعد از ويراني سيراف در نيمه 
دوم قرن چهارم هجري عســلويه و 
به ويژه خليج نايبند كسب موقعيت بازرگاني كرده 

و جانشين سيراف شده و كشتي ها در نايبند پهلو مي گرفته اند. 
عسلويه در دوران آل بويه بســيار آباد بوده و اين سلسله در اين 
لنگرگاه فيلخانه عضدي، قصر خســرو، گمرك خانه و عمارت 
كوشــكنار را بنا كرده اند. به گفته مورخين آباداني نايبند خيلي 
دوام نداشــته و با رونق گرفتن جزيره كيش، نايبند رو به ويراني 

نهاده است. 

در جنوب نايبند و نزديك راس خليــج نايبند در دو منطقه آثار 
خرابه هاي قديمي از دوران آل بويه باقي مانده اســت؛ يكي به 
نام قصر خسرو و ديگري به نام بســاتين. در كناره هاي بساتين 
قبرستان وســيعي وجود دارد كه قبور اســلامي با سنگ هاي 
شكســته و سرســتون هاي عمارات و بقاياي مسجدي قديمي 
به چشــم مي خورد. بنابر اعتقاد عده اي اين محل همان فيلخانه 
 عضدي اســت كه در دوران ديلميان در اين منطقه ســاخته 

شده است. 
درباره پوشش گياهي پارك ملي نايبند مي توان گفت كه شامل 
اجتماعات حرا و ســاير گياهان آبزي نظير علف هاي دريايي و 
جلبك ها در اكوسيستم هاي ساحلي و گياهان مقاوم شورپسند 
نظير گز، علف شور، شصت عروسان و خارشتر در مناطق دور از 
ساحل است. از ساير گونه هاي گياهي در ارتفاعات و دشت هاي 
مرتفع مي توان كُنــار، كهور ايراني، انجيرمعابد، انارشــيطان، 
اســتبرق، قيچ، دافني و صبرزرد را نام بــرد. درختان حرا در 
حوزه هاي نايبنــد مهم ترين جامعه گياهي منطقه را تشــكيل 
مي دهند. استان بوشهر شــمالي ترين رويشگاه درختان حرا در 
خليج فارس است. جنگل هاي حرا جزو باارزش ترين زيستگاه هاي 
ساحلي است. لازم به يادآوري است درختاني نظير انجير معابد 
 با تنه هاي تنومند و درختان حرا با داشــتن ريشــه هاي آويز 

در آب شناورند. 
اگر گردشگران قصد داشته باشند شب را در اين منطقه سپري كنند، 
عسلويه داراي  مهمانسراي محلي و اقامتگاه هاي مختلف است و از 
اين نظر مشكلي ندارد. عسلويه همانند ساير سواحل و بندرگاه هاي 
جنوب از صنايع دستي متنوع و دستبافته هاي حصيري بهره مند است 
و گردشگران مي توانند آنها را ابتياع كنند. همچنين لازم به ذكر است 
كه عسل عسلويه بسيار مرغوب است و به عنوان سوغات مي توان آن 

را تهيه كرد. 

آيا شــما جزو آن دســته از افرادي 
هســتيد كه با آمدن فصل تعطيلات 
ترجيح مي دهيد يك ســفر كوتاه و 
سبك را در كنار خانواده داشته باشــيد يا اينكه دوست 
داريد سفرهاي هيجان انگيز را تجربه كنيد؟ در اينجا يكي 
از هيجاني ترين و گران ترين تفريحات دنيا را به شما معرفي 
مي كنيم. اين تجربه هيجان انگيــز در نزديكي بلندترين 
قله دنيا »اورست« اتفاق مي افتد. اما نگران نباشيد نيازي 
به كوهنوردي و تحمل ســختي هاي اين مسير نيست و با 
پرداخت 4/8 ميليون دلار )3 ميليون پوند( مي توانيد بليت 
 بالن را تهيه و در بلنداي 30 هزار فوتي اورســت و كوه هاي 

هيماليا پرواز كنيد. 
كســي كه توان پرداخت چنين هزينه اي را داشته باشد، 
مي تواند از يك چشم انداز 360 درجه اي از كوه هاي برفي 
لذت ببرد. هدايت اين بالن توســط يك خلبان حرفه اي به 
نام »كريس دوهيرست« انجام مي گيرد. او نخستين فردي 
است كه با بالن بر فراز اورست پرواز كرده است. گردشگراني 

كه مي خواهند بالن ســواري در كوه هاي اورست را تجربه 
كنند، مي توانند با اعتماد به اين خلبان كهنه كار ســفري 
به يادماندني را تجربه كنند. اين سفر بيش از يك روز به طول 
مي انجامد و به وضعيت هوا بستگي دارد؛ به اين معني كه اين 
احتمال وجود دارد كه مسافران اين بالن مجبور شوند مدت 
زماني را روي زمين نپال سپري كنند تا وضعيت براي پرواز 

ايمن باشد. 
هزينه سفر با اين بالن 4/8 ميليون دلار )تقريبا 3ميليون 
پوند( است ولي زن و شــوهرها از تخفيف ويژه برخوردار 
مي شــوند و مي توانند به جاي پرداخت 9/6 ميليون دلار 
جمعا 5/2 ميليــون دلار پرداخت كنند. ايــن بالن براي 
هيجان جويان بي باك طراحي شده اســت و ظرفيت آن 
به همراه آقاي »كريس« ســه نفر مي شود. مسافران براي 
اين ســفر بايد در وضعيت فيزيكي مناسبي بوده و داراي 
 مهارت هاي بدني باشند. آگهي ســفر با اين بالن در سايت
  Ifonly. com ذكر شــده و از آن به عنــوان يك تجربه 

منحصربه فرد و تكرار نشدني ياد شده است. 

در اين آگهي آمده است: »اين سفر نه تنها يك تجربه 
بسيار گرانبها خواهد بود، بلكه يك دعوت 

براي پيوستن به يكي از گروه هاي 
طرفدار هيجان روي زمين است. 

كريس و تيم او، نخستين و تنها 
افراد براي به انجام رساندن 
اين شاهكار هستند و قطعا 
شــما مي توانيــد نفر بعد 
باشيد كه از تجربه يك سفر 
شجاعانه در خاطرات خود 

خواهيد نوشت. پس به صف 
پيشكوستان تاريخ بپيونديد. 

كوه اورست دلهره آور ترين سفر 
زمين را به شما تقديم مي كند. اين 

سفر براي كساني است كه علاقه مند به 
بالا رفتن آدرنالين خون شان هستند.«

منبع: ديلي ميل

حكایتگردشگرانيکهميخواهندآدرنالينراتجربهکنند

سفر 4/8 ميليون دلاري بر فراز اورست
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در صنعت ساختمان ســازي، زماني 
كه نوبت به اســتفاده از ميخ، قفل و 
لولا به عنوان آخرين حلقه مي رســد، 
مصادف می شــود با بي پولي و پايان 
منابع نقدي جهت ســاخت پروژه و 
همين باعث بروز مشــكلاتي براي صنف مي شود. صنفي كه 
چين نبض بازارش را در دست گرفته اســت و فراواني قفل و 
لولای چيني در بازار كه به گفته فعالان اين صنف؛ كيفيتشان 
هم تعريف چنداني ندارد، به نوعي امنيت محل زندگي و كار 
مردم را به مخاطره انداخته اســت. امير نجارشريفي، رئيس 
اتحاديه صنف فروشــندگان ميــخ، قفل و لــولای تهران با 
اشاره به برخي مشــكلات صنف خود بيان داشت: در صنعت 
ساختمان ســازي تهيه كليــه ملزومات شــامل هزينه هاي 
خاصي مي شــود كه برنامه ريز پروژه بيشــتر هزينه ها را در 
ابتداي ساخت وساز انجام مي دهد، لذا كار كه به پايان نزديك 
مي شــود، يعني دقيقا زمان اســتفاده از قفل و لولا به عنوان 
آخرين حلقه تكميل كننده پروژه، مصادف می شود با بي پولي 
و پايان منابع نقدي در نظر گرفته شــده جهت ساخت پروژه 
 توسط مدير پروژه و اين شر zايط مشــكلاتي را براي اعضاي 

صنف فراهم مي كند. 

چك هاي طولاني مدت، عامل مهم كسادي بازار اين 
صنف

وي افزود: مدير پروژه تمام يا بيشــتر مبلغ خريد قفــل و لولا را 
با ارائه چك هاي طولاني مــدت مي پردازد كــه همين به عامل 
مهمي براي كســادي بازار صنف تبديل شــده، ضمــن اينكه 
در بســياري مواقــع، زمان سررســيد چــك، مبلــغ دريافتي 
توســط فعال صنفي كمتر از قيمت پايه كالايي فروخته شــده 
 مي باشــد. با اين شــرايط آيا ايــن صنف كســب و كار مطلوبي 

خواهد داشت؟
رئيس اتحاديه صنف فروشــندگان ميخ و لولا در ادامه با اشاره 
به مشكلات عديده اي كه اصناف با سازمان هاي مربوط به خود 
دارند، گفت: اصناف بــه عنوان بزرگ تريــن بخش خصوصي 
كشــور داراي ايده ها، راهكارها، تجربيــات و تخصص هاي لازم 
هســتند، از اينرو انتظار مي رود دولت و به ويژه ســازمان هاي 
ذي ربط، پشــت درب هاي بســته براي اصناف تصميم سازي و 

تصميم گيري نكنند؛ به طور مثال در بحــث واردات كالا اگر از 
متخصصان صنوف مختلف مشــورت بگيرند، نــه تنها كالايي 
 بي كيفيت وارد نخواهد شد بلكه ارز كشور نيز بيهوده از مملكت 

خارج نمي شود. 

صادرات قفل و لولا به كشورهاي همسايه
شريفي با اظهار خرسندي از توليدات خوب ايراني در زمينه قفل 
و لولا ادامه داد: توليد قفل، دســتگيره و پلاك در ايران بسيار با 
كيفيت اســت؛ به طوري كه به كشــورهاي حوزه خليج فارس، 

قزاقستان، تركمنستان، عراق و... صادر مي شود كه اگر در تحريم 
 نبوديم از بسياري كشــورهاي ديگر مانند تركيه در اين زمينه 
پيشــرفته تر مي شــديم. رئيس اتحاديه صنف فروشــندگان 
ميخ، قفل و لــولای تهران با اشــاره به اقدامات هيــات مديره 

فعلي اتحاديه گفت: طي 8 ســال گذشــته با فعاليت و تلاش 
 كليه اعضاي هيات مديره توانســتيم تعداد اعضــاي صنف را از
 300 نفــر بــه 500 عضــو بــا پروانــه كســب معتبــر

 افزايش دهيم.  

رئيس اتحاديه فروشندگان ميخ، قفل و لولای تهران: 

 آخرين مرحله ساختمان سازي مصادف با بی پولی است

اصناف

قارچ هاي خوراكي امروزه نه تنها به عنوان 
يك ماده غذايي سرشار از مواد معدني، 
ويتامين و پروتئين در اكثر كشــورهاي 
جهان طرفداران زيادي دارند، بلكه توليد 
صنعتي آن مي تواند اشتغال زا و با درآمد 
خوبي همراه باشــد. در كشــور ما نيز از دو دهه پيش توليد قارچ 
خوراكي مورد توجه قرار گرفت ولي متاسفانه به دليل ورود برخي 
افراد غيرمتخصص و رعايت نكردن اصول كارشناسي و تجهيزات 

نامناسب اين صنعت با فراز و نشيب هايي روبه رو بود. 
پرورش قارچ در ايران طي سال هاي اخير توسعه چشمگيري هم از نظر 
توليد و روش هاي پرورش داشته اســت، از آنجايي كه در كشور ايران 
زمينه لازم براي توسعه بيشتر اين فعاليت وجود دارد، سرمايه گذاري 
در اين بخش مي تواند نقش بسزايي در اشتغالزايي و صادرات غيرنفتي 
داشته باشد، به ويژه آنكه پرورش اين محصول در همه فصول سال و در 
زمان هايي كه كشاورزان معمولا عمليات كشت و كار و برداشت خود را 
تمام كرده و در حال استراحت نيز هستند، مي تواند انجام شود. فعاليت 
پرورش قارچ خوراكي در ايران با دو نوع قارچ صدفي و دكمه اي انجام 
مي شود، پرورش قارچ صدفي عمدتا در استان هاي گلستان، مازندران، 
كهگيلويه و بويراحمد و آذربايجان شرقي انجام شده و روش پرورش آن 
معمولا سنتي است اما فعاليت پرورش قارچ دكمه اي به دليل حساسيت 
به شرايط محيطي بايد در محل هايي با شرايط حرارت، نور و رطوبت 
كنترل شده انجام شــود و به همين دليل پرورش اين نوع قارچ نياز به 
تاسيسات و تجهيزات پيشرفته داشته و به صورت صنعتي توليد مي شود. 

    جايگاه ايران در توليد قارچ
به گفته محمدحســين افشــار، رئيس هيات مديــره انجمن 
توليدكنندگان قارچ هاي خوراكي، كشورهاي عمده توليدكننده 
قارچ دنيا به ترتيب چين، آمريكا، هلند، اسپانيا، فرانسه و لهستان 
هستند و رتبه ايران نيز از نظر سطح زير كشت و توليد قارچ خوراكي 
در دنيا به ترتيب هشتم و هجدهم است. افشار، مصرف سرانه قارچ 
خوراكي در كشــور را حدود 300 گرم اعلام مي كند و مي افزايد 
ميانگين مصرف سرانه دنيا  ۲/۱ تا  3/۱ كيلوگرم است اما با وجود 
چنين مزايايي در توليد انواع قارچ خوراكي در كشور ورود برخي 
افراد غيركارشناس به اين عرصه، توليد قارچ را با مشكلاتي مواجه 
كرده و آن را براي واحدهاي كوچك غيراقتصادي ساخته است. 
افشار در اين خصوص مي گويد: يكي از معضلات اصلي واحدهاي 
توليد و پرورش قارچ در كشور، عدم رعايت ضوابط فني و تخصصي 
در مراحل ســاخت واحدها و عدم بهره بــرداري از تجهيزات و 
تاسيسات مناسب فني است كه در نهايت منجر به كاهش راندمان 
توليد شده است. وي ورود افراد و شركت هاي طرح و مشاوره اي 
غيرمتخصص و ناكارآمد در فرآيند طرح نويسي، ساخت واحدهاي 
توليد و برگزاري دوره هاي غيركارشناســي آموزشي را از دلايل 
بروز اين معضل مي داند و مي افزايد: اين موضوع موجب هدر رفتن 
سرمايه هاي ملي و شخصي شده و از همين رو ساماندهي و آموزش 
متقاضيان پرورش قارچ امري ضروري است كه در دستور كار وزارت 
جهاد كشاورزي قرار گرفته است. وي اظهار اميدواري مي كند كه با 
اجراي اين طرح متقاضيان پرورش و توليد قارچ براي انجام عمليات 

اوليه ساخت واحدهاي توليدي به ويژه گذراندن دوره هاي آموزشي 
زيرپوشش انجمن صنفي توليدكنندگان قارچ قرار بگيرند. 

    تسهيلات وزارت جهاد كشاورزي 
رئيس هيات مديره انجمن توليدكنندگان قارچ هاي خوراكي معتقد 
اســت طرح هاي توليدي قارچ خوراكي در كشور در صورت داشتن 
توجيه اقتصادي مي توانند تا ۷0 درصد منابع مورد نياز خود را از طريق 
تسهيلات تامين كنند. آنطور كه افشار مي گويد: بازسازي و نوسازي 

واحدهاي پرورش قارچ در سراسر كشور از سياست هاي جديد وزارت 
جهاد كشاورزي است كه در ســال جاري در سرلوحه برنامه بخش 
باغباني قرار گرفته است و ادامه مي دهد: در قالب اين طرح واحدهاي 
پرورش قارچ در كشــور هيچ محدوديتي براي بازسازي و نوسازي 
واحدهاي پرورش قارچ وجود ندارد و تمــام افراد مراجعه كننده به 
سازمان هاي جهاد كشاورزي استان ها مي توانند از تسهيلات مربوط 
به اين طرح استفاده كنند. به گفته وي با توجه به فرسوده و قديمي 
بودن اغلب واحدهاي پرورش قارچ كشور، مدرنيزه كردن تجهيزات و 

تاسيسات اين واحدها، استفاده از روش هاي نوين براي افزايش عملكرد 
توليد و بهره گيري از شيوه هاي جديد براي كمپوست سازي از جمله 

اقدام هاي قابل اجرا در قالب طرح مذكور است. 

    كمبود نقدينگي 
رئيس هيات مديره انجمن توليدكنندگان قارچ هــاي خوراكي با بيان آنكه 
افزايش راندمان توليــد در واحدهاي توليد قارچ با اســتفاده از فناوري روز و 
افزايش كيفيت بستر قارچ تحقق مي يابد، مي گويد: در حال حاضر واحدهاي 

توليدي با مشكل كمبود نقدينگي روبه رو هستند و چنانچه ارائه تسهيلات 
بانكي به توليدكنندگان به موقع صورت نگيرد، برنامه هاي توليد و صادرات 
محقق نمي شود. وي همچنين از صادرات 300 تني قارچ به خارج از كشور خبر 
مي دهد و مي افزايد: اين ميزان قارچ به كشورهاي عراق، آسياي ميانه و امارات 
صادر خواهد شد. وي حجم توليد قارچ در كشور را معادل 38 هزار تن اعلام 
مي كند. وي خاطرنشان مي كند: در صورتي كه دولت با اختصاص تسهيلات 
بانكي با سود مناسب و كاهش موانع اقدام كند، حجم توليد قارچ كشور افزايش 

يافته و ارزآوري اين محصول از طريق صادرات فزوني خواهد يافت. 

واحدهاي توليد قارچ با مشكل كمبود نقدينگي روبه رو هستند 

پرورش قارچ؛ فعاليتي پربازده و اشتغالزا
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آخر
 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.comيا تماس با تلفن 88253428 صداي 

خود را به گوش مسئولان برسانيد. 

نامه به سردبير

خواهرزاده من دوست دارد ثروتمند شود. او درباره دوستانش كه خانواده هاي 
ثروتمندي دارند، با من صحبت مي كند. تصوراتي كه از ثروتمند بودن دارد، با من 
درميان مي گذارد و مدام از من مي پرسد آيا فلان خانواده ثروتمند هستند؛ فلان 
شخص چطور؟ من قبل از اينكه به او پاسخ دهم هميشه از او مي پرسم تعريفش 
از ثروت چيست. وقتي او از من مي پرسد كه آيا ما هم ثروتمند هستيم يا نه، به او 
پاسخ مي دهم: »بله، ما با عشق ثروتمند هستيم.« اين پاسخ براي عوض كردن 
بحث و سربه سرگذاشتن او مناسب است. اين را مي گويم و بعد درباره اتفاقات 
ديگر در زندگي روزمره  ســخن مي گوييم. راهبردهاي ثروت آفريني را كه در 
صورت ادامه دار شدن گفتگو با خواهرزاده ام مرور مي كنم در ادامه با شما هم 
درميان مي گذارم. من اميدوارم كه به مرور زمان، اين نكات در ذهن او هم جاي 
بگيرند. وقتي خود من واقعا اين نكات را درك و در عمل اجرا كردم زندگي  مالي ام 

زيرورو شد. اين راهبردها شايد زندگي مالي شما را هم زيرورو كنند. 

  پول هميشه انگيزه اي ناكافي است
شــما تا وقتي اين نكته را درك نكنيد، مدام به خيال ثروتمندشدن دور خود 
مي چرخيد و از خود مي پرســيد: »پس چرا ثروتمند نمي شوم؟« بايد بدانيد 
كه پول در كوتاه مدت انگيزه  خوبي اســت، اما وقتي شرايط سخت شود، آدم 
جا مي زند و با خودش مي گويد: »بي خيال پــول… از همين چيزي كه دارم 
راضي ام.« براي اينكه واقعا ترغيب شويد تا از شرايط و چالش هاي سخت پيش رو 
عبور كنيد، بايد به طور واضح و روشن انگيزه خود را براي مسيري كه انتخاب 
كرده ايد، مشخص كنيد. براي مثال مفهوم آزادي و رها بودن براي من آنقدر مهم 
بود كه فكرم را به خود مشغول كرده بود. اينكه مي ديدم آزاد نيستم احساس 

مي داد، مخصوصا وقتي ديدم كه آزادي هايي كه در شغل خود خفگي به من 
داشتم آرام آرام از دست مي رفتند. من تصوير روشني 
از زندگي خود داشتم و همين 
باعث شده بود تا خيلي زودتر 
از آنچــه برنامه ريزي كرده 
بودم، شغل خود را رها كنم. 
من شغل خود را رها كردم؛ آن هم نه 
به اين دليل كه از لحاظ مالي در شرايط 
مساعدي بوديم، بلكه شغل خود را رها 

كردم به اين خاطر كه ديگر 
تحمل اين را 

نداشتم كه ببينم كل زندگي ام گويي تنها يك روز است كه بيشتر كش آمده. من 
حاضر بودم براي به دست آوردن آزادي هر سختي اي را تحمل كنم. مهم نيست 
كه انگيزه دهنده شما چيست، من فقط مي خواهم بگويم كه اگر شما انگيزه خود 

را فقط پول و ثروتمند شدن قرار دهيد، حتما شكست خواهيد خورد. 

  اسامي برنده و بازنده را رها كنيد
شما نه برنده ايد نه بازنده؛ تلاش شما در برخي موارد منجر به موفقيت و در برخي 

موارد منجر به شكست خواهد شد. 

  بازده را نبايد به تنهايي سنجيد
جايي كه بازدهي وجود داشته باشد، ريسك هم هست. بايد با دقت آن چيزي كه 
برايش ريسك مي كنيد، زمان، انرژي و پول صرف مي كنيد و بازدهي كه از آن به 

دست مي آوريد، بررسي كنيد. 
همه مي خواهند در اول صف باشــند و كار خود را از آنجا شروع كنند، اما دنيا 
اينگونه ساخته نشده اســت. براي مثال بازار تره بار را درنظر بگيريد. آيا براي 
انتخاب يك صف در بازار ميوه  و  تره بار با چالش روبه رو مي شــويد؟ آيا در صف 
كندي قرار داريد و آرزو مي كنيد كاش صف ديگري را انتخاب كرده بوديد؟ آيا 
صف  خود را عوض مي كنيد؟ اكثر مواقع اگر صف را عوض كنيد هيچ تفاوتي در 
سرعت شما نخواهد داشت. البته گاهي اوقات ممكن است تفاوت داشته باشد. 
هميشه به جاي اينكه از خواندن روزنامه لذت ببريد فكر خود را درگير اين صف 
و آن صف مي  كنيد. يك صف را انتخاب كنيد، به اول صف هم مي رسيد، مگر 
غير از اين است؟ تازه وقتي هم برسيد بعضي مواقع يك صف ديگر جلوي تان 
ايجاد خواهد شد! تنها ضمانت قطعي اين است كه اگر هرگز وارد صف نشويد 
نمي توانيد به اول صف برســيد. به عبارت بهتر، بالاخره به اول صف مي رسيد. 

زندگي هم همين طور است.

  بر مديريت انرژي تسلط پيدا كنيد نه بر مديريت زمان
افراد زيادي را مي شناســم كه بزرگ ترين مانع براي رســيدن به اهداف خود 
را زمان مي دانند، اما اگر از همان افــراد درباره برنامه هاي تلويزيوني، فيلم ها و 
زندگي خصوصي بازيگران بپرسيد سير تا پياز ماجرا را براي تان تعريف خواهند 
كرد؛ چراكه هر شب به مدت چهار ساعت تمام روي كاناپه جلوي تلويزيون لم 

داده اند. خيال تان را راحت كنم كه آنها با اين كار مرتكب بسياري از اشتباهات 
رايج وقت كشي مي شوند. 

  كمال طلبي فلج كننده است
وقتي كمال طلب باشيد منجمد خواهيد شد و نمي توانيد به جلو حركت كنيد. 
به جاي كمال طلبي بر آنچه »به اندازه كافي خوب« است و مي توانيد آن را امروز 
انجام دهيد تمركز مي كنيد تا به جلو حركت كنيد. به قول معروف، يك بركه 
عميق بهتر از يك اقيانوس سطحي است. به جلو حركت كنيد. كمال طلبي را رها 

كنيد. پيشرفت مهم تر است. 

  براي خودتان مساله هاي مختلفي طرح كنيد
من از يك دسته از آدم ها خيلي بدم مي آيد: كساني كه مدام درباره يك مشكل 
تكراري نق مي زنند. من هيچ وقت متوجه نشــدم اين افراد چــرا راه حلي براي 
مساله اي كه مدام از آن ناراحت هستند، پيدا نكرده اند. شايد هم دوست دارند اين 
مساله را پنهان كنند. من خودم هزار مشكل دارم و ترجيح مي دهم اين مشكلات 
را مانند يك چالش درنظر بگيرم. هروقت هم كه مشــكلي را حل مي كنم، انگار 
مشكل جديدي به وجود مي آيد، اما تلاش دارم كه غرق در يك مشكل واحد نشوم. 

  لحظات شادتري را ايجاد كنيد
فهرستي از شادترين لحظات زندگي خود تهيه كنيد؛ مي بينيد كه در هيچ يك از آنها 
پول جايي نداشته است. اين لحظات شاد معمولا دربردارنده دستيابي به چالشي براي 
خودتان بوده  يا شبي مفرح و شاد را كنار خانواده و دوستان به چاي خوردن مشغول 

بوده ايد و از ته دل خنده ايد يا تجربه اي فوق العاده از هر نوع داشته ايد. 

  شادي و موفقيت
ثروت هم مهم است، اما همه چيز نيست. زياد به آن فكر نكنيد. از زندگي تان لذت 
ببريد. در ذهن خود مرور كنيد و ببينيد كدام لحظات زندگي واقعا شما را خوشحال 
كرده اند و تلاش كنيد تا آن لحظات را بيشتر بازآفريني كنيد. وقتي تمركز خود را 
از روي پول  برداريد و آن را به شادي و خوشحالي منتقل كنيد، خواهيد ديد كه پول 
هم خودش خواهد آمد. باور كنيد پول درآوردن آنقدرها هم كه مي گويند سخت 
نيست. آنچه سخت تر اســت، حفظ پول، افزايش آن و استفاده كامل از آن براي 
ساختن زندگي اي است كه دوستش داريد. همه اين نكته ها راهبردها و نكاتي 

است كه مخصوصا ظرف دو دهه اخير بر زندگي من تاثيري شگرف داشته اند.
revnyou. Com :منبع
www.chetor.com :ترجمه

ثروت آفريني با چند  راهكاري كه حتما  بايد  بدانيد

 بازاريابي بشارتي
 Evangelism marketing چيست؟

 Evangelism :بازاريابي بشارتي )به انگليسي
marketing( فــرم پيشــرفته بازاريابــي 
دهان به دهان است كه در آن شركت مشترياني 
كه به شــدت به يك محصول خاص يا خدمات 
باور قوي دارند را توسعه مي دهد. اين مشتريان 
آزادانه تلاش مي كنند تا ديگران را براي خريد 
و اســتفاده از محصول يا خدمات شركت فوق 
متقاعد كنند. اين نوع بازاريابي، شبيه به بازاريابي 
دهان به دهان است. براي به كارگيري بازاريابي 
بشارتي، شركت بايد ميزان مشتريان حامي برند 
خويش را افزايش دهد، اين به اين معناست كه 
اين مشتريان ويژگي هاي محصول يا خدمات را 
ترويج مي دهند و سود شركت را افزايش خواهند 
داد. در ادبيات مديريت بازاريابي بشارت را توزيع 
اطلاعات و مفاهيم مرتبط بــا بنگاه در محيط 
فعاليت توسط مشــتريان تعريف كرده اند. واژه 
بشارتي يا مبلغانه از سه كلمه »آوردن خبرهاي 
خوب« يا همــان »مژده« مي آيــد و بازاريابي 
بشارتي ريشــه گرفته از احساســات مذهبي 
است، در بازاريابي بشــارتي مصرف كنندگان 
توســط باورهاي خود درباره يــك محصول يا 
خدمات بــه حركت درمي  آيند تا بــا موعظه و 
آگاهي رساني ديگران را نيز از محصول و خدمت 
درست بهره مند گردانند. بازاريابي بشارتي تبليغ 
و تمجيد مثبت از برند و اظهارنظرهاي تحقيرآميز 
و تبليغ منفي درباره برندهاي رقيب توسط برخي 
مشتريان است. تبليغات دهان به دهان ناشي از 
بشارت برند ريشه در دلبستگي رواني و عاطفي 
افراد به برند مربوطه دارد. عوامل موثر بر بازاريابي 
بشارتي عبارتند از: بشارت برند، بشارت از طريق 
مشتريان، بشارت بازار، تبليغات دهان به دهان و 
بازاريابي ارتباطي. از طرفي عوامل موثر بر بشارت 
برند پذيرش محصــول، وفاداري برند، مالكيت 
و وكالت برند هســتند. به علاوه عوامل موثر بر 
بشارت عبارتند از: معرفت شناسي، آرمان گرايي، 
هديه اقتصادي و تجربيات و عوامل موثر بر بشارت 
بازار عبارتند از: توزيع ادبيات محصول در بازار، 

بازار اطلاعات محور و نمايشگاه هاي بين المللي.
www. irantableegh. org 

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

مديران امروزی با اعضای گروه مختلفی روبه رو هستند كه ممكن 
است متعلق به محل ها و فرهنگ های مختلفی باشند و سوابق 

و گذشته های متفاوتی داشته باشند.
جمع و جور كردن و درســت كردن تيم هــا و گروه های 

مختلف، از جمله مهارت های باارزشی است كه مديران 
در پی كسب آن هستند. 

برای انتخاب فردی برای كاری يا پروژه ای، 
اينكه بدانيم فــرد موردنظر قابليت 

كار به صورت گروهــی را دارد يا 
خير، اهميت زيــادی دارد. برای 
ساختن يک تيم كاری خوب از 
بهترين افراد اســتفاده كنيد. 
فاصله بهره وری بين كارمندان 

عالی و متوسط بايد مدنظر قرار گيرد. اگر برای انجام پروژه ای كه در 
دست داريد فرجه كمی داريد و كيفيت كار نيز برای تان مهم است، 
حتما بهترين ها را در تيم جمع كنيد. ممكن است استخدام 
آنها كمی برای تان گران تمام شــود، اما از طريق آنها 
بيشترين بازده نصيب تان خواهد شد. آن ضرب المثل 
قديمی در اينجا صادق است: »هر چقدر پول 
بدهی، آش می خوری.« اگر هدفي بزرگ 
و به دور از افكار كوچک داريد، بايد 
تيمي داشته باشيد كه اعضاي آن 
داراي افــكاري بزرگ و خلاق و 
خطرپذير باشند. اگر لازم است 
افــرادي باهوش تر از خودتان 

استخدام كنيد. 

افرادي باهوش تر  از  خودتان  استخدام  كنيد

ماخونيك؛ سرزمين لي لي پوت هاي ايران
روســتاي ماخونيــك يكــي از 7 روســتاي شــگفت انگيز جهان اســت 
كه به ســرزمين لي لي پوت هاي ايران شــهرت دارد. در اين روســتا كشيدن 
 ســيگار، ديدن تلويزيــون و نوشــيدن چاي بنا به ســنت و رســوم محلي

 ممنوع است. 
حتما تعجب خواهيد كــرد وقتي بدانيد ايران هم جايي دارد شــبيه لي لي پوت، 
سرزمين افسانه اي داستان گاليور، روســتاي ماخونيك كه در اطراف شهرستان 
سربيشه واقع شده، به دليل قد و قامت كوتاه ســاكنان آن به لي لي پوت مشهور 
اســت. گرچه اين روســتاي كوچك، تنها به خاطر قد و قامت مردمانش مشهور 
نشده اســت، بلكه دلايل ديگري نيز دارد. علت مشهور شدن روستاي ماخونيك 
در 142 كيلومتري شهرستان بيرجند واقع در استان خراسان جنوبي آداب، رسوم 
و فرهنگ خاص مردمانش است. منطقه ماخونيك متشكل از 12 آبادي است كه 
روستاي ماخونيك بزرگ ترين آنها محسوب مي شود. اين روستا شامل ماخونيك، 
كفاز، چاپنسر، توتك، سفال بند، سولابست، لجونگ )سفلي و عليا(، كلاته بلوچ، 
دامدامه و ميش نو، خارســتو و جلارو است. اهالي اين روســتاها از نظر مذهب، 
معيشت، شيوه زندگي و اوضاع اجتماعي وجه اشــتراك زيادي با يكديگر دارند، 
اما غالب اين روستاها اصل و نســب خود را از روستاي ماخونيك مي  دانند. درباره 
وجه تسميه روســتا چندين قول وجود دارد، مي گويند كه در گذشته هاي بسيار 
دور عده اي از ماموران دولتي به اين روســتا آمده و اهالي به گرمي از آنها استقبال 
 نكرده اند و با آنها برخورد ســردي داشــته اند و آنها اين نام را براي روستا انتخاب
 كرده اند. برخي نيز مي گويند به دليل وجود شكافي در كوه نزديك روستا به آنجا 
ماده ماخونيك گفته مي شده كه به مرور زمان به ماخونيك تغيير نام يافته است. 
در برخي اسناد قديمي كه تاريخ نگارش آنها به 3۰۰ سال قبل مي  رسد، نام روستا 
مادخنيك ذكر شده كه مركب از دو جزو »ماد« و »خنيك« است. ماد در زبان پهلوي 
و پارسي باستان به ماه تبديل شده كه يكي از معاني آن شهر و مملكت است و در 
مجموع به نام شهر ماخونيك است. درباره اين روستا هيچ سابقه تاريخي مكتوبي 
وجود ندارد و فقط »كلنل چارلز ادوار دبيت« در كتاب سفرنامه خراسان و سيستان 

در دوره ناصرالدين شاه به توصيف منطقه ماخونيك  پرداخته است. 

  زندگي در بستر آداب كهن
در روســتاي ماخونيــك نــه تنهــا نحــوه زندگــي كه محــل ســكونت نيز 
ســاده و ابتدايــي اســت بلكــه خانه هــاي روســتاييان نيــز داراي شــكل 
 هندســي خاصــي نيســت و تمــام امكانــات زندگــي در يــك اتــاق جاي
 گرفته است. آداب و رسوم ساكنان روســتا از نحوه قضاوت تا شيوه كشاورزي و از 
چگونگي تقسيم ارث تا بازي ها همگي از گذشــته هاي دور جريان داشته و اغلب 
آنها دست نخورده باقي مانده است. روستاي ماخونيك پيش از اين به عنوان منطقه 
كوتوله ها مطرح شده بود چون اهالي كوتاه قد بوده و به زحمت قدشان از 1.4۰ تجاوز 
 مي كند، قد متوسط مردم اين روستا مي تواند ناشي از ازدواج فاميلي و نوع تغذيه
 آنها باشد. يكي از عمده نشانه هاي فرهنگي روستاي ماخونيك مسكن است كه در 
نوع خود جالب و قابل توجه است. بافت مسكوني روستا در دامنه تپه و خانه ها به طور 
فشرده  به  هم و در گودي زمين ساخته شده اند، كف خانه حدود يك متر از سطح 
زمين پايين تر و داراي يك در كوتاه چوبي است. براي رفتن به داخل خانه بايد دولا 
شده و به زحمت خود را داخل خانه كرد، اغلب يكي دو پله درگاهي را به كف خانه 
متصل مي كنند. هر خانه داراي فضاهايي همچون كنديك )مخزن نگهداري گندم 
و جو(، كرشك )اجاق گلي براي طبخ غذا(، طاق و طاقچه است. بايد دانست عمده 
مصالح به كاررفته در مسكن روستا شامل سنگ، چوب و هيزم است، ظاهرا از آنجا كه 
هواي آن ناحيه سرد است مردم خانه ها را كوچك و كم ارتفاع مي سازند تا راحت تر 
گرم شوند. با اين حال خانه هاي مسكوني آدم كوچولوهاي ايران همچنان پابرجاست 
و خانه هايي با ساخت امروزي و گاه شــهري و داراي آجرنما، اگرچه قدبرافراشته و 
خانه هاي توسري خورده را در ســايه خود قرار داده، اما نتوانسته اند نگاه ها را از آن 

برگيرند. ماخونيك همچنان  زنده است. 
www. mehrnews. com

آگاهی

تبليغات 
خلاق

پاپ كورني فكر كنيد
بيل گيتس سال هاي سال است كه جزو ثروتمندترين افراد جهان به شمار 
مي رود و همه جا داستان هاي موفقيت او را مي خوانيم و مي بينيم، اما حتي 
او هم در يك چشم به هم زدن نتوانســته به موفقيت كنونيش دست پيدا 
كند. نخستين شركت گيتس ترف ادُيتا نام داشت. اين شركت دستگاهي 
را ساخته بود كه مي توانســت اطلاعات ترافيكي را مورد تحليل قرار دهد. 
گيتس و رفيقش پل آلن، در نخســتين اقدام براي فروش محصول شــان 
متوجه شدند كه دستگاه كار نمي كند. در نهايت آن شركت شكست سختي 
خورد و تمام زحمات گيتس به هدر رفت. سپس او مايكروسافت را تاسيس 
كرد. آنجا نيز شكست هاي متعددي را پذيرفت. ويندوز نسخه يك موفقيت 
بزرگي به همراه نداشت، اما مايكروسافت دو سال بعد ويندوز 2 را ارائه كرد، 
اما باز هم آنطور كه بايد خواسته ها را برآورده نكرد و بعد از آن ويندوز 3 ارائه 
شد كه در روابط گرافيكي موفق بود. 1۰ ميليون نسخه از آن طي 2 سال 

فروخته شد. 
»مايكروسافت باب« قرار بود به كمك حيوانات كارتوني سخنگو استفاده از 
ويندوز را ساده تر كند. مطبوعات مايكروسافت را به خاطر آن به شدت مورد 
انتقاد قرار دادند و در نهايت مايكروسافت هم موفق نشد مشتري ها را جذب 
كند. »اينترنت اكســپلورر ۶« در واقع مرورگري بود كه همراه با »ويندوز 
ايكس پي« عرضه شد و بعضي ها لقب ناامن ترين نرم افزار روي كره زمين 

را به آن داده بودند. 

تحليل و تجويز راهبردي
تصور كنيد در ظرف بسيار بزرگ به اندازه يك وان حمام پاپ كورن در سينما 
به شما مي دهند. بله، مي دانم كمي غيرواقعي است، اما كمي تحمل كنيد. 
واقعا دوست داريد آن پاپ كورن را مزه كنيد. به همين دليل يكي از آنها را 
از ظرف بزرگ با دست تان برمي داريد، به سمت دهان تان مي آوريد و بعد 

تصادفا از دست تان مي افتد روي زمين. 
آيا خودتان را به زمين مي اندازيد و شــروع مي كنيد بــه گريه كردن؟ يا 

دست تان را دراز مي كنيد تا يك پاپ كورن ديگر از وان  برداريد؟ 
حالا اگر بغل دســتي شــما چند پاپ كورن از ظرف شــما برداشت، شما 

خشمگين مي شويد و وحشيانه به سمت او حمله مي كنيد؟ باز هم نه! 

استراتژيست


